



# ធនាគារជាតិ នៃ កម្ពុជា

លេខ.ន.ស.ណ.០២៣.៣៣៧.២៤.គ

## ប្រកាស ស្តីពី

### ហានិភ័យឥណទានសម្រាប់អនុបាតភាពគ្រប់គ្រាន់នៃដើមទុន របស់គ្រឹះស្ថានធនាគារនិងហិរញ្ញវត្ថុទទួលប្រាក់បញ្ញើ

#### ទេសាភិបាល ធនាគារជាតិនៃកម្ពុជា

- បានឃើញរដ្ឋធម្មនុញ្ញនៃព្រះរាជាណាចក្រកម្ពុជា
- បានឃើញព្រះរាជក្រឹត្យលេខ នស/រកត/០៥១៩/៦៤២ ចុះថ្ងៃទី២១ ខែឧសភា ឆ្នាំ២០១៩ ស្តីពី ការតែងតាំង ឯកឧត្តម ជា ចាន់តូ ជាអគ្គទេសាភិបាល ធនាគារជាតិនៃកម្ពុជាជាថ្មី មានឋានៈ ស្មើទេសរដ្ឋមន្ត្រី
- បានឃើញព្រះរាជក្រមលេខ នស/រកម/០១៩៦/២៧ ចុះថ្ងៃទី២៦ ខែមករា ឆ្នាំ១៩៩៦ ដែល ប្រកាសឱ្យប្រើច្បាប់ស្តីពី ការរៀបចំនិងការប្រព្រឹត្តទៅនៃធនាគារជាតិនៃកម្ពុជា
- បានឃើញព្រះរាជក្រមលេខ នស/រកម/១២០៦/០៣៦ ចុះថ្ងៃទី២៩ ខែធ្នូ ឆ្នាំ២០០៦ ដែល ប្រកាសឱ្យប្រើច្បាប់ស្តីពី វិសោធនកម្មមាត្រា ១៤ និងមាត្រា ៥៧ នៃច្បាប់ស្តីពី ការរៀបចំ និងការប្រព្រឹត្តទៅនៃធនាគារជាតិនៃកម្ពុជា
- បានឃើញព្រះរាជក្រមលេខ នស/រកម/១១៩៩/១៣ ចុះថ្ងៃទី១៨ ខែវិច្ឆិកា ឆ្នាំ១៩៩៩ ដែល ប្រកាសឱ្យប្រើច្បាប់ស្តីពី គ្រឹះស្ថានធនាគារនិងហិរញ្ញវត្ថុ
- យោងស្មារតីនៃអង្គប្រជុំថ្នាក់ដឹកនាំធនាគារជាតិនៃកម្ពុជាថ្ងៃទី២១ ខែមិថុនា ឆ្នាំ២០២៣

## សម្រេច

### ជំពូកទី ១

#### បទប្បញ្ញត្តិទូទៅ

#### ប្រការ ១.-

ប្រកាសនេះមានគោលបំណងផ្តល់វិធានសម្រាប់វាស់វែងហានិភ័យឥណទានក្នុងការអនុវត្ត ក្របខ័ណ្ឌភាពគ្រប់គ្រាន់នៃដើមទុន។

**ប្រការ ២.-**

ប្រកាសនេះមានវិសាលភាពអនុវត្តចំពោះគ្រឹះស្ថានធនាគារនិងហិរញ្ញវត្ថុទទួលប្រាក់បញ្ញើ ដែលស្ថិតនៅក្រោមអាណាព្យាបាលរបស់ធនាគារជាតិនៃកម្ពុជា តទៅនេះហៅថា “គ្រឹះស្ថាន”។

គ្រឹះស្ថានត្រូវគណនាទ្រព្យសកម្មក្រោយផ្ទឹងហានិភ័យសម្រាប់ហានិភ័យឥណទាន ទាំងកម្រិត គ្រឹះស្ថាន និងកម្រិតគូបសរុប ប្រសិនបើមាន។

**ប្រការ ៣.-**

សម្រាប់គោលបំណងនៃប្រកាសនេះ ពាក្យបច្ចេកទេសមួយចំនួនត្រូវបានកំណត់និយមន័យ ដូចខាងក្រោម៖

- **បញ្ជីកាធនាគារ (Banking book)** សំដៅដល់កិច្ចបញ្ជីកាដែលគ្រឹះស្ថានប្រើប្រាស់សម្រាប់ កត់ត្រារាល់ប៉ូស៊ីសិន (Position) នៅក្នុងនិងក្រៅតារាងតុល្យការដែលគ្រឹះស្ថានមានបំណង កាន់កាប់រហូតដល់ឥណទាន។
- **សមភាគី (Counterparty)** សំដៅដល់រូបវន្តបុគ្គល ឬនីតិបុគ្គល ដែលជាអតិថិជន អ្នកខ្ចីប្រាក់ ឬបុគ្គលផ្សេងទៀត ដែលអាចធ្វើឱ្យគ្រឹះស្ថានប្រឈមនឹងហានិភ័យឥណទាន។
- **ចំណាត់ថ្នាក់ឥណទាន (Credit grade)** សំដៅដល់ចំណាត់ថ្នាក់នៃការវាយតម្លៃលទ្ធភាព ទូទាត់សងបំណុលជារួមរបស់សមភាគី ឬលទ្ធភាពជាក់លាក់ចំពោះកាតព្វកិច្ចបំណុល ឬកាតព្វកិច្ចផ្នែកហិរញ្ញវត្ថុណាមួយ។
- **ហានិភ័យឥណទាន (Credit risk)** សំដៅដល់ហានិភ័យដែលសមភាគីមិនអាចអនុវត្តបាន តាមកាតព្វកិច្ចទូទាត់សងដូចមានចែងក្នុងកិច្ចសន្យា។
- **ការកាត់បន្ថយហានិភ័យឥណទាន (Credit risk mitigation – CRM)** សំដៅដល់វិធីសាស្ត្រ និងឧបករណ៍សម្រាប់កាត់បន្ថយកម្រិតហានិភ័យឥណទានដែលមានលើអ៊ិចស្តូស៊ី។
- **ប្រតិបត្តិការដែលមានទ្រព្យធានា (Collateralized transaction)** សំដៅដល់ប្រតិបត្តិការ ដែលអ៊ិចស្តូស៊ី (ក្នុង និង/ឬក្រៅតារាងតុល្យការ) របស់គ្រឹះស្ថាន ត្រូវបានការពារមួយផ្នែក ឬទាំងស្រុងដោយទ្រព្យធានាហិរញ្ញវត្ថុ ដែលផ្តល់ឱ្យដោយសមភាគី ឬតតិយភាគីតំណាង ឱ្យសមភាគី។
- **អ៊ិចស្តូស៊ី (Exposure)** សំដៅដល់រាល់ទ្រព្យសកម្មក្នុងតារាងតុល្យការ (ប្រាក់បញ្ញើនៅ គ្រឹះស្ថានធនាគារនិងហិរញ្ញវត្ថុផ្សេងៗ និងឥណទាន ជាដើម) និងប៉ូស៊ីសិនក្រៅតារាង តុល្យការ (ការធានា ការសន្យាផ្តល់ឥណទាន និងស្វ៊ីការ-Acceptances ជាដើម)។ ចំពោះទ្រព្យសកម្មក្នុងតារាងតុល្យការ អ៊ិចស្តូស៊ីសំដៅដល់សមតុល្យដក់សល់បូករួម ការប្រាក់បង្គរ។ ចំពោះប៉ូស៊ីសិនក្រៅតារាងតុល្យការ អ៊ិចស្តូស៊ីសំដៅដល់សមតុល្យ មិនទាន់ប្រើប្រាស់ (Undrawn limits) គុណនឹង “កត្តាបំប្លែងឥណទាន” ដូចមានកំណត់ ក្នុងប្រការ ៣៩ នៃប្រកាសនេះ។

- អ៊ុចស្តូស្មើមិនដំណើរការ (Defaulted exposure) សំដៅដល់អ៊ុចស្តូស្មើដែលស្ថិតក្នុងដំណាក់កាលទី៣ នៃការធ្វើចំណាត់ថ្នាក់តាមស្តង់ដាររបាយការណ៍ទាក់ទងនឹងហិរញ្ញវត្ថុអន្តរជាតិនៃកម្ពុជា (CIFRS)។
- ភ្នាក់ងារចាត់ថ្នាក់ឥណទាន (External credit assessment institution – ECAI) សំដៅដល់ភ្នាក់ងារចាត់ថ្នាក់ឥណទានដែលទទួលស្គាល់ដោយធនាគារជាតិនៃកម្ពុជា។
- ធនាគារអភិវឌ្ឍន៍ពហុភាគី (Multilateral development banks – MDBs) សំដៅដល់ស្ថាប័នដែលបង្កើតឡើងដោយក្រុមប្រទេស ក្នុងគោលបំណងផ្តល់ហិរញ្ញប្បទាន និងការប្រឹក្សាយោបល់សម្រាប់ការអភិវឌ្ឍសេដ្ឋកិច្ច និងសង្គម។ ធនាគារអភិវឌ្ឍន៍ពហុភាគីមានសមាជិកភាពជាប្រទេសអធិបតេយ្យច្រើនដែលរួមមានប្រទេសអភិវឌ្ឍន៍ និង/ឬប្រទេសកំពុងអភិវឌ្ឍន៍។

**ជំពូកទី ២**

**គោលការណ៍ថ្លឹងហានិភ័យឥណទាន**

**ប្រការ ៤.-**

គ្រឹះស្ថានត្រូវថ្លឹងហានិភ័យចំពោះរាល់អ៊ុចស្តូស្មើដែលមានក្នុងបញ្ជីកាធនាគារ ស្របតាមចំណាត់ថ្នាក់ហានិភ័យ ដោយផ្អែកលើចំណាត់ថ្នាក់ឥណទាន ដូចមានបង្ហាញក្នុងឧបសម្ព័ន្ធ ២ ឬដូចមានចែងក្នុងប្រកាសនេះ។

គ្រឹះស្ថានត្រូវកត់ត្រាអ៊ុចស្តូស្មើទៅក្នុងបញ្ជីកាធនាគារ ចាប់តាំងពីថ្ងៃធ្វើប្រតិបត្តិការដំបូង។ អ៊ុចស្តូស្មើទាំងឡាយដែលមិនត្រូវបានកត់ត្រាក្នុងបញ្ជីកាធនាគារ ត្រូវកត់ត្រាក្នុងបញ្ជីកាធានាផ្សេងៗ។

**ប្រការ ៥.-**

ចំពោះអ៊ុចស្តូស្មើដែលស្ថិតក្នុងដំណាក់កាលទី១ និងទី២ នៃការធ្វើចំណាត់ថ្នាក់តាម CIFRS គ្រឹះស្ថានត្រូវថ្លឹងហានិភ័យលើសមតុល្យដុល (សមតុល្យមុនដកការខាតបង់ឥណទានរំពឹងទុក) និងចំពោះអ៊ុចស្តូស្មើមិនដំណើរការ (ដំណាក់កាលទី៣) គ្រឹះស្ថានត្រូវថ្លឹងហានិភ័យលើសមតុល្យសុទ្ធ (សមតុល្យក្រោយដកការខាតបង់ឥណទានរំពឹងទុក រួមទាំងផ្នែកខ្លះនៃអ៊ុចស្តូស្មើដែលបានលុបចោល)។ សម្រាប់ទ្រព្យសកម្មជាអចលនវត្ថុ (Fixed assets) គ្រឹះស្ថានត្រូវថ្លឹងហានិភ័យចំពោះសមតុល្យសុទ្ធ (សមតុល្យក្រោយដករំលស់)។ គោលការណ៍នេះក៏ត្រូវអនុវត្តផងដែរចំពោះអ៊ុចស្តូស្មើទាំងឡាយណាដែលត្រូវបានដកចេញពីការគណនាដើមទុនថ្នាក់ទី១ទូទៅ ដើមទុនថ្នាក់ទី១ និងដើមទុនបទប្បញ្ញត្តិសរុប។

**ប្រការ ៦.-**

ហានិភ័យឥណទានសម្រាប់អ៊ុចស្តូស្មើក្នុងតារាងតុល្យការ ស្មើនឹងសមតុល្យអ៊ុចស្តូស្មើគុណនឹងកម្រិតថ្លឹងហានិភ័យតាមថ្នាក់ហានិភ័យនីមួយៗ។ ប៉ូស៊ីសិនក្រៅតារាងតុល្យការ ត្រូវបំប្លែងទៅជាតម្លៃសមមូលនឹងខ្នងក្នុងតារាងតុល្យការជាមុនសិន ដោយត្រូវគុណប៉ូស៊ីសិនក្រៅតារាងតុល្យការជាមួយនឹង “កត្តាបំប្លែងឥណទាន”។ បន្ទាប់មក តម្លៃសមមូលទាំងនេះត្រូវគុណនឹងកម្រិតថ្លឹងហានិភ័យតាមថ្នាក់ហានិភ័យនីមួយៗ។

**ប្រការ ៧.-**

ដើម្បីផ្តឹងហានិភ័យ អ៊ុចស្តូស៊ីត្រូវបានបែងចែកជា ១៤ (ដប់បួន) ផ្នែក ដូចមានចែងនៅក្នុង ជំពូកទី៣ នៃប្រកាសនេះ ផ្អែកតាមប្រភេទសមភាគី (ក្នុងផ្នែក ១ ដល់ ៩) និងប្រភេទអ៊ុចស្តូស៊ីត (ក្នុង ផ្នែក ១០ ដល់ ១៤)។ ជំហ្នង គ្រឹះស្ថានត្រូវអនុវត្តគោលការណ៍ផ្តឹងហានិភ័យដោយផ្អែកលើប្រភេទ អ៊ុចស្តូស៊ីត ជាមុនសិន។ ក្នុងករណីអ៊ុចស្តូស៊ីតមិនត្រូវបានចាត់ចូលជាអ៊ុចស្តូស៊ីតដូចមានចែងក្នុងផ្នែក ១០ ដល់ ១៤ ទេ គ្រឹះស្ថានត្រូវអនុវត្តគោលការណ៍ផ្តឹងហានិភ័យដោយផ្អែកលើប្រភេទសមភាគី។

**ប្រការ ៨.-**

ចំណាត់ថ្នាក់ឥណទានដែលវាយតម្លៃដោយ ECAI (ប្រសិនបើមាន) ត្រូវបានប្រើជាមូលដ្ឋាន ដើម្បីកំណត់កម្រិតហានិភ័យអ៊ុចស្តូស៊ីតចំពោះ ស្ថាប័នអធិបតេយ្យ ធនាគារកណ្តាល អង្គភាពសាធារណៈ ធនាគារអភិវឌ្ឍន៍ពហុភាគី និងក្រុមហ៊ុន ដូចមានកំណត់នៅក្នុងជំពូកទី ៣ នៃប្រកាសនេះ។

អ៊ុចស្តូស៊ីតចំពោះគ្រឹះស្ថានហិរញ្ញវត្ថុ ត្រូវអនុវត្តការផ្តឹងហានិភ័យ ដោយប្រើប្រាស់វិធីសាស្ត្រ ដូចខាងក្រោម៖

១. វិធីសាស្ត្រវាយតម្លៃហានិភ័យឥណទានឯករាជ្យ (External credit risk assessment approach – ECRA) ត្រូវបានប្រើប្រាស់ក្នុងការផ្តឹងអ៊ុចស្តូស៊ីតចំពោះគ្រឹះស្ថានទទួលប្រាក់បញ្ញើដែល មានចំណាត់ថ្នាក់ ទាំងគ្រឹះស្ថានក្នុងស្រុកនិងបរទេស។

២. វិធីសាស្ត្រវាយតម្លៃហានិភ័យឥណទានតាមស្តង់ដារ (Standardized credit risk assessment approach – SCRA) ត្រូវបានប្រើប្រាស់ក្នុងការផ្តឹងអ៊ុចស្តូស៊ីតចំពោះ៖

- គ្រឹះស្ថានទទួលប្រាក់បញ្ញើក្នុងស្រុកដែលមិនមានចំណាត់ថ្នាក់ និង
- គ្រឹះស្ថានមិនទទួលប្រាក់បញ្ញើក្នុងស្រុក ទោះមាន ឬមិនមានចំណាត់ថ្នាក់។

អ៊ុចស្តូស៊ីតចំពោះគ្រឹះស្ថានទទួលប្រាក់បញ្ញើនៅបរទេស ដែលមិនមានចំណាត់ថ្នាក់ និង អ៊ុចស្តូស៊ីតចំពោះគ្រឹះស្ថានមិនទទួលប្រាក់បញ្ញើនៅបរទេស ទោះមាន ឬមិនមានចំណាត់ថ្នាក់ ត្រូវ ផ្តឹងហានិភ័យ ១០០%។

អ៊ុចស្តូស៊ីតមួយត្រូវបានចាត់ទុកថាមានចំណាត់ថ្នាក់ ក្នុងករណីដែលសមភាគី ឬអ៊ុចស្តូស៊ីតផ្ទាល់ ត្រូវបានវាយតម្លៃដោយ ECAI។

**ប្រការ ៩.-**

គ្រឹះស្ថានត្រូវផ្អែកតែទៅលើចំណាត់ថ្នាក់ផ្លូវការ ធ្វើឡើងដោយ ECAI។  
ចំណាត់ថ្នាក់របស់ ECAI ដែលគ្រឹះស្ថានអាចប្រើប្រាស់បាន ត្រូវធ្វើបច្ចុប្បន្នកម្មយ៉ាងយូរបំផុត ២ (ពីរ) ឆ្នាំម្តង។ លើសពីរយៈពេលនេះ អ៊ុចស្តូស៊ីតត្រូវចាត់ទុកថា "មិនមានចំណាត់ថ្នាក់"។

**ប្រការ ១០.-**

អ៊ុចស្តូស៊ីដែលមិនមានចំណាត់ថ្នាក់របស់ ECAI ត្រូវចាត់ទុកថា "មិនមានចំណាត់ថ្នាក់" និង ត្រូវផ្តឹងហានិភ័យស្របតាមបញ្ញត្តិ ដូចមានកំណត់ក្នុងប្រកាសនេះ។

ចំពោះអ៊ុចស្តូស៊ីដែលមានចំណាត់ថ្នាក់ឥណទាន គ្រឹះស្ថានត្រូវបន្តប្រើប្រាស់ចំណាត់ថ្នាក់ ដែលត្រូវបានធ្វើបច្ចុប្បន្នកម្ម។ ប្រសិនបើគ្រឹះស្ថានបញ្ឈប់ការប្រើប្រាស់ចំណាត់ថ្នាក់ចំពោះអ៊ុចស្តូស៊ី ណាមួយ ធនាគារជាតិនៃកម្ពុជាអាចតម្រូវឱ្យគ្រឹះស្ថានផ្តឹងហានិភ័យចំពោះអ៊ុចស្តូស៊ីនោះក្នុងកម្រិត ដដែល ឬខ្ពស់ជាងមុន។ ក្នុងករណីសមភាគីរបស់គ្រឹះស្ថានបញ្ឈប់ការធ្វើចំណាត់ថ្នាក់ គ្រឹះស្ថានត្រូវ ប្រើប្រាស់កម្រិតផ្តឹងហានិភ័យដូចអ៊ុចស្តូស៊ីដែលមិនមានចំណាត់ថ្នាក់។

**ប្រការ ១១.-**

ការផ្តឹងហានិភ័យចំពោះអ៊ុចស្តូស៊ីមានចំណាត់ថ្នាក់ដោយ ECAI ត្រូវអនុវត្តតាមវិធាន ដូចខាងក្រោម៖

- ១. ចំណាត់ថ្នាក់របស់ក្រុមហ៊ុនហ្វលឌីង (Holding company) ឬរបស់អង្គភាពមួយក្នុង ហ្វលឌីងគ្រុប មិនត្រូវបានប្រើប្រាស់សម្រាប់ផ្តឹងហានិភ័យរបស់អង្គភាពដទៃទៀតដែល ស្ថិតក្នុងគ្រុបតែមួយ (លើកលែងសាខា)
- ២. ក្នុងករណីសមភាគី ឬអ៊ុចស្តូស៊ី ត្រូវបានចាត់ថ្នាក់ដោយ ECAI លើសពីមួយ និងមាន ចំណាត់ថ្នាក់ខុសគ្នា ចំណាត់ថ្នាក់ដែលទាបជាងគេត្រូវបានប្រើប្រាស់សម្រាប់ការផ្តឹង ហានិភ័យ និង
- ៣. ក្នុងករណីអ៊ុចស្តូស៊ីមានចំណាត់ថ្នាក់ជាក់លាក់ ការផ្តឹងហានិភ័យត្រូវអនុវត្តស្របតាម ចំណាត់ថ្នាក់នោះ ដោយមិនគិតពីចំណាត់ថ្នាក់របស់សមភាគីឡើយ។

ក្នុងករណីអ៊ុចស្តូស៊ីមិនមានចំណាត់ថ្នាក់ណាមួយជាក់លាក់ ការផ្តឹងហានិភ័យត្រូវអនុវត្ត ដូចខាងក្រោម៖

- ក. អ៊ុចស្តូស៊ីមិនមានចំណាត់ថ្នាក់ ដែលមានចរិតលក្ខណៈ លក្ខខណ្ឌ និងឥណប្រតិទាន ប្រហាក់ប្រហែលនឹងអ៊ុចស្តូស៊ីមានចំណាត់ថ្នាក់ចំពោះសមភាគីតែមួយ នោះអ៊ុចស្តូស៊ី មិនមានចំណាត់ថ្នាក់អាចប្រើប្រាស់ចំណាត់ថ្នាក់របស់អ៊ុចស្តូស៊ីមានចំណាត់ថ្នាក់បាន ក្នុងករណីអ៊ុចស្តូស៊ីទាំងពីរចារឹកជារូបិយបណ្ណតែមួយ។ បើមិនដូចនេះទេ អ៊ុចស្តូស៊ីនោះ ត្រូវបានសន្មតថាមិនមានចំណាត់ថ្នាក់ និង
- ខ. ក្នុងករណីសមភាគី ឬអ៊ុចស្តូស៊ីជាក់លាក់ណាមួយរបស់សមភាគីនោះ មានចំណាត់ថ្នាក់ ទាប ដែលតម្រូវឱ្យផ្តឹងហានិភ័យស្មើ ឬខ្ពស់ជាងអ៊ុចស្តូស៊ីដែលគ្មានចំណាត់ថ្នាក់ គ្រឹះស្ថាន ត្រូវផ្តឹងហានិភ័យស្របទៅនឹងចំណាត់ថ្នាក់ទាបនោះ ចំពោះរាល់អ៊ុចស្តូស៊ីទាំងអស់ របស់សមភាគី។

**ប្រការ ១២.-**

ក្នុងការប្រើប្រាស់ចំណាត់ថ្នាក់ដែលធ្វើឡើងដោយ ECAI គ្រឹះស្ថានត្រូវមានគោលនយោបាយ និងនីតិវិធីក្នុងការតាមដានជាប្រចាំចំពោះបម្រែបម្រួលនៃចំណាត់ថ្នាក់នោះ។ ហានិភ័យដែលបានផ្តឹង ត្រូវឆ្លុះបញ្ចាំងអំពីចំណាត់ថ្នាក់ដែលបានធ្វើបច្ចុប្បន្នកម្ម ហើយគ្រឹះស្ថានត្រូវកែសម្រួលការផ្តឹងហានិភ័យ ឱ្យទាន់ពេលវេលា តាមការចាំបាច់។

**ប្រការ ១៣.-**

ហានិភ័យចំពោះអុិចស្ត្រេមស្មើអាចត្រូវបានកាត់បន្ថយដោយវិធីសាស្ត្រនិងឧបករណ៍ផ្សេងៗ ដូច មានចែងក្នុងជំពូកទី ៥ នៃប្រកាសនេះ។

**ជំពូកទី ៣**

**អុិចស្ត្រេមក្នុងតារាងតុល្យការ**

**ផ្នែក ១៖ អុិចស្ត្រេមចំពោះស្ថាប័នអធិបតេយ្យ និងធនាគារកណ្តាល**

**ប្រការ ១៤.-**

អុិចស្ត្រេមចំពោះរាជរដ្ឋាភិបាលកម្ពុជា និងធនាគារជាតិនៃកម្ពុជាចារឹកជាប្រាក់រៀល ឬ រូបិយបណ្ណ ត្រូវផ្តឹងហានិភ័យ ០%។

អុិចស្ត្រេមចារឹកជាប្រាក់រៀល ឬរូបិយបណ្ណ ដែលមានការធានាច្បាស់លាស់ និងឥតលក្ខខណ្ឌ ដោយរាជរដ្ឋាភិបាលកម្ពុជា រាប់បញ្ចូលទាំងការធានាដោយគម្រោងធានាឥណទានដែលបង្កើត ដោយរាជរដ្ឋាភិបាលកម្ពុជា ក៏ត្រូវបានផ្តឹងហានិភ័យ ០%។ ក្នុងករណីអុិចស្ត្រេមដែលការធានាមាន តែមួយផ្នែក គ្រឹះស្ថានត្រូវផ្តឹងហានិភ័យ ០% ចំពោះតែចំណែកដែលមានការធានានោះ។

**ប្រការ ១៥.-**

ក្រៅពីរាជរដ្ឋាភិបាលកម្ពុជា និងធនាគារជាតិនៃកម្ពុជា ដូចមានកំណត់កម្រិតផ្តឹងហានិភ័យ ក្នុងប្រការ ១៤ នៃប្រកាសនេះ អុិចស្ត្រេមចំពោះស្ថាប័នអធិបតេយ្យ និងធនាគារកណ្តាលដទៃទៀត ត្រូវផ្តឹងហានិភ័យ ដូចខាងក្រោម៖

ចំណាត់ថ្នាក់ហានិភ័យ	១	២	៣	៤	៥	មិនមានចំណាត់ថ្នាក់
កម្រិតផ្តឹងហានិភ័យ	០%	២០%	៥០%	១០០%	១៥០%	១០០%

ចំណាត់ថ្នាក់ហានិភ័យ (១ ដល់ ៥) ក្នុងតារាងចាប់ពីប្រការ ១៥ ដល់ប្រការ ២៥ នៃប្រកាសនេះ មានបង្ហាញក្នុងឧបសម្ព័ន្ធ ២។

**ប្រការ ១៦.-**

ក្នុងករណីអុីចស្ត្រីស៊ីចំពោះស្ថាប័នអធិបតេយ្យ និងធនាគារកណ្តាលនៃប្រទេសមួយដែល ចារឹកជាប្រយោជន៍នៃប្រទេសខ្លួន ទទួលបានអត្រាអនុគ្រោះពីអាជ្ញាធរត្រួតពិនិត្យជាតិនៃប្រទេសនោះ គ្រឹះស្ថានអាចកំណត់កម្រិតថ្លឹងហានិភ័យតាមអត្រាអនុគ្រោះ ដោយលើកលែងបញ្ញត្តិដែលមានចែង ក្នុងប្រការ ១៥ នៃប្រកាសនេះ។ ដូចគ្នាដែរ ការថ្លឹងហានិភ័យតាមអត្រាអនុគ្រោះក៏អនុវត្តចំពោះ អុីចស្ត្រីដែលមានការធានាច្បាស់លាស់ និងឥតលក្ខខណ្ឌពីរដ្ឋាភិបាលនៃប្រទេសនោះ។ គ្រឹះស្ថាន ត្រូវជូនដំណឹងមកធនាគារជាតិនៃកម្ពុជា អំពីការប្រើប្រាស់ការថ្លឹងហានិភ័យតាមអត្រាអនុគ្រោះ។ ក្នុងករណីធនាគារជាតិនៃកម្ពុជាយល់ឃើញថាការថ្លឹងហានិភ័យតាមអត្រាអនុគ្រោះនោះមានលក្ខណៈ មិនសមស្រប ធនាគារជាតិនៃកម្ពុជាអាចតម្រូវឱ្យគ្រឹះស្ថានអនុវត្តតាមប្រការ ១៥ នៃប្រកាសនេះវិញ។

**ប្រការ ១៧.-**

អុីចស្ត្រីស៊ីចំពោះធនាគារសម្រាប់ការទូទាត់អន្តរជាតិ និងមូលនិធិរូបិយវត្ថុអន្តរជាតិ ត្រូវថ្លឹង ហានិភ័យ ០%។

**ផ្នែក ២៖ អុីចស្ត្រីស៊ីចំពោះអង្គភាពសាធារណៈ**

**ប្រការ ១៨.-**

សម្រាប់គោលបំណងនៃប្រកាសនេះ អង្គភាពសាធារណៈគឺអង្គការរដ្ឋបាលមិនមែនពាណិជ្ជកម្ម ឬអង្គការមិនមែនពាណិជ្ជកម្ម ដែលកាន់កាប់និងធានាទាំងស្រុងដោយរដ្ឋាភិបាល។ អង្គការទាំងនេះ មិនជាប់ពាក់ព័ន្ធនឹងការធ្វើពាណិជ្ជកម្ម និងមិនមានសកម្មភាពដូចក្រុមហ៊ុនក្នុងទីផ្សារប្រកួតប្រជែង។

អង្គភាពសាធារណៈដែលមិនបំពេញបានតាមលក្ខខណ្ឌខាងលើ គ្រឹះស្ថានត្រូវថ្លឹងហានិភ័យ លើអុីចស្ត្រីស៊ីចំពោះអង្គការទាំងនោះ តាមកម្រិតថ្លឹងហានិភ័យនៃអុីចស្ត្រីស៊ីចំពោះក្រុមហ៊ុន ដូចមាន ចែងក្នុងប្រការ ២៥ នៃប្រកាសនេះ។

**ប្រការ ១៩.-**

អុីចស្ត្រីស៊ីចំពោះអង្គភាពសាធារណៈ ដែលបំពេញតាមលក្ខខណ្ឌក្នុងប្រការ ១៨ នៃប្រកាសនេះ ត្រូវថ្លឹងហានិភ័យ ដូចខាងក្រោម៖

ចំណាត់ថ្នាក់ហានិភ័យ	១	២	៣	៤	៥	មិនមានចំណាត់ថ្នាក់
កម្រិតថ្លឹងហានិភ័យ	២០%	៥០%	១០០%	១០០%	១៥០%	១០០%

**ផ្នែក ៣៖ អុីចស្ត្រីស៊ីចំពោះធនាគារអភិវឌ្ឍន៍ពហុភាគី**

**ប្រការ ២០.-**

អុីចស្ត្រីស៊ីចំពោះធនាគារអភិវឌ្ឍន៍ពហុភាគីក្នុងឧបសម្ព័ន្ធ ៣ ត្រូវថ្លឹងហានិភ័យ ០%។  
 ធនាគារអភិវឌ្ឍន៍ពហុភាគីក្នុងឧបសម្ព័ន្ធ ៣ មិនត្រូវមានចំណាត់ថ្នាក់ក្រោម Aa3 ឬចំណាត់ថ្នាក់ សមមូលឡើយ។ ប្រសិនបើមានចំណាត់ថ្នាក់ក្រោម Aa3 ឬចំណាត់ថ្នាក់សមមូល ការថ្លឹងហានិភ័យ អុីចស្ត្រីស៊ីចំពោះធនាគារអភិវឌ្ឍន៍ពហុភាគីទាំងនោះ ត្រូវអនុវត្តតាមប្រការ ២១ នៃប្រកាសនេះ។

**ប្រការ ២១.-**

លើកលែងបញ្ញត្តិដែលមានចែងក្នុងប្រការ ២០ នៃប្រកាសនេះ អ៊ុចស្តូស៊ីចំពោះធនាគារ អភិវឌ្ឍន៍ពហុភាគីត្រូវផ្តឹងហានិភ័យ ដូចខាងក្រោម៖

ចំណាត់ថ្នាក់ហានិភ័យ	១	២	៣	៤	៥	មិនមានចំណាត់ថ្នាក់
កម្រិតផ្តឹងហានិភ័យ	២០%	៣០%	៥០%	១០០%	១៥០%	៥០%

**ផ្នែក ៤៖ អ៊ុចស្តូស៊ីចំពោះគ្រឹះស្ថានទទួលប្រាក់បញ្ញើ**

**ប្រការ ២២.-**

គ្រឹះស្ថានត្រូវផ្តឹងហានិភ័យអ៊ុចស្តូស៊ីចំពោះគ្រឹះស្ថានទទួលប្រាក់បញ្ញើដែលមានចំណាត់ថ្នាក់ ដោយប្រើប្រាស់វិធីសាស្ត្រ ECRA តាម "កម្រិតផ្តឹងហានិភ័យគោល"។

អ៊ុចស្តូស៊ីដែលមានឥណ្ឌប្រតិទានដើមតិចជាង ឬស្មើ ៣ (បី) ខែ ត្រូវផ្តឹងតាមកម្រិតហានិភ័យ សម្រាប់អ៊ុចស្តូស៊ីរយៈពេលខ្លី។

ចំណាត់ថ្នាក់ហានិភ័យ	១	២	៣	៤	៥
កម្រិតផ្តឹងហានិភ័យគោល	២០%	៣០%	៥០%	១០០%	១៥០%
កម្រិតផ្តឹងហានិភ័យសម្រាប់ អ៊ុចស្តូស៊ីរយៈពេលខ្លី	២០%	២០%	២០%	៥០%	១៥០%

គ្រឹះស្ថានត្រូវផ្តឹងហានិភ័យអ៊ុចស្តូស៊ីចំពោះគ្រឹះស្ថានទទួលប្រាក់បញ្ញើក្នុងស្រុកដែលមិនមាន ចំណាត់ថ្នាក់ ដោយប្រើប្រាស់វិធីសាស្ត្រ SCRA។ ចំណែកអ៊ុចស្តូស៊ីចំពោះគ្រឹះស្ថានទទួលប្រាក់បញ្ញើ នៅបរទេសដែលគ្មានចំណាត់ថ្នាក់ ត្រូវផ្តឹងហានិភ័យ ១០០%។

ផ្អែកលើវិធីសាស្ត្រ SCRA គ្រឹះស្ថានត្រូវបែងចែកអ៊ុចស្តូស៊ីចំពោះគ្រឹះស្ថានទទួលប្រាក់បញ្ញើ ក្នុងស្រុកដែលមិនមានចំណាត់ថ្នាក់ជា ៣ (បី) កម្រិត គឺ កម្រិត A កម្រិត B និងកម្រិត C ហើយត្រូវ ផ្តឹងហានិភ័យ ដូចខាងក្រោម៖

	កម្រិត A	កម្រិត B	កម្រិត C
កម្រិតផ្តឹងហានិភ័យគោល	៤០%	៧៥%	១៥០%
កម្រិតផ្តឹងហានិភ័យសម្រាប់អ៊ុចស្តូស៊ីរយៈពេលខ្លី	២០%	៥០%	១៥០%



**កម្រិត A**

កម្រិត A សំដៅដល់អ៊ុចស្តូស្តេដែលសមភាគីមានសមត្ថភាពគ្រប់គ្រាន់ក្នុងការបំពេញកាតព្វកិច្ចទូទាត់សង (ទាំងប្រាក់ដើមនិងការប្រាក់) ទាន់ពេលវេលា តាមគណប្រតិទាននៃទ្រព្យសកម្ម ឬអ៊ុចស្តូស្តេ ដោយមិនគិតពីវដ្តនៃសេដ្ឋកិច្ច ឬស្ថានភាពអាជីវកម្មឡើយ។

សមភាគីក្នុងកម្រិត A ត្រូវមានអនុបាតដើមទុនសរុប និងទ្រនាប់ដើមទុន ស្មើ ឬលើសពីកម្រិតអប្បបរមាដែលតម្រូវដោយធនាគារជាតិនៃកម្ពុជា ហើយសមភាគីត្រូវផ្តល់ព័ត៌មានអំពីអនុបាតដើមទុនសរុប និងទ្រនាប់ដើមទុនដល់គ្រឹះស្ថាន។ គ្រឹះស្ថានត្រូវធ្វើបច្ចុប្បន្នកម្មព័ត៌មានអំពីអនុបាតដើមទុនសរុប និងទ្រនាប់ដើមទុនរបស់សមភាគីរៀងរាល់ខែ សម្រាប់អ៊ុចស្តូស្តេរយៈពេលខ្លី និងយ៉ាងយូរ បំផុត ៦ (ប្រាំមួយ) ខែម្តង សម្រាប់អ៊ុចស្តូស្តេរយៈពេលវែង។ សមភាគីនឹងត្រូវចាត់ចូលក្នុងកម្រិត B ឬកម្រិត C ប្រសិនបើព័ត៌មានអំពីអនុបាតទាំងនោះមិនត្រូវបានផ្តល់ដល់គ្រឹះស្ថាន។

ប្រសិនបើគ្រឹះស្ថានវាយតម្លៃថាសមភាគីមិនបានបំពេញតាមលក្ខខណ្ឌនៃកម្រិត A អ៊ុចស្តូស្តេចំពោះសមភាគីនោះត្រូវចាត់ចូលក្នុងកម្រិត B ឬកម្រិត C។

**កម្រិត B**

កម្រិត B សំដៅដល់អ៊ុចស្តូស្តេដែលសមភាគីប្រឈមនឹងហានិភ័យឥណទាន ដូចជាសមត្ថភាពសងរបស់សមភាគីពឹងផ្អែកខ្លាំងលើស្ថិរភាពសេដ្ឋកិច្ច ឬស្ថានភាពអាជីវកម្ម។

សមភាគីក្នុងកម្រិត B ត្រូវមានអនុបាតដើមទុនសរុប ស្មើ ឬលើសពីកម្រិតអប្បបរមា (ដោយមិនគិតពីទ្រនាប់ដើមទុន) ដែលតម្រូវដោយធនាគារជាតិនៃកម្ពុជា ហើយសមភាគីត្រូវផ្តល់ព័ត៌មានអំពីអនុបាតទាំងនោះដល់គ្រឹះស្ថាន។ គ្រឹះស្ថានត្រូវធ្វើបច្ចុប្បន្នកម្មព័ត៌មានអំពីអនុបាតដើមទុនសរុបរបស់សមភាគីរៀងរាល់ខែ សម្រាប់អ៊ុចស្តូស្តេរយៈពេលខ្លី និងយ៉ាងយូរ បំផុត ៦ (ប្រាំមួយ) ខែម្តង សម្រាប់អ៊ុចស្តូស្តេរយៈពេលវែង។ សមភាគីនឹងត្រូវចាត់ចូលក្នុងកម្រិត C ប្រសិនបើព័ត៌មានអំពីអនុបាតទាំងនោះមិនត្រូវបានផ្តល់ដល់គ្រឹះស្ថាន។

**កម្រិត C**

កម្រិត C សំដៅដល់អ៊ុចស្តូស្តេដែលមានហានិភ័យឥណទានខ្ពស់ជាងកម្រិត B ដែលសមភាគីមានហានិភ័យនៃការខកខានទូទាត់សងខ្ពស់ និងមានកម្រិតសុវត្ថិភាពទាប។ សមភាគីងាយនឹងរងផលប៉ះពាល់ពីស្ថានភាពមិនល្អនៃអាជីវកម្ម ហិរញ្ញវត្ថុ ឬសេដ្ឋកិច្ច ដែលធ្វើឱ្យសមភាគីមិនអាចបំពេញកាតព្វកិច្ចទូទាត់សង។

អ៊ុចស្តូស្តេមួយត្រូវចាត់ចូលក្នុងកម្រិត C ប្រសិនបើ៖

- សមភាគីមិនបំពេញតាមលក្ខខណ្ឌដែលត្រូវចាត់ចូលក្នុងកម្រិត B ឬ
- ក្រុមហ៊ុនសវនកម្មបានផ្តល់មតិជំទាស់ (Adverse opinion) ឬបានបង្ហាញពីការសង្ស័យខ្លាំងអំពីលទ្ធភាពក្នុងការបន្តនិរន្តរភាពអាជីវកម្មរបស់សមភាគី នៅក្នុងរបាយការណ៍ហិរញ្ញវត្ថុ ឬរបាយការណ៍សវនកម្មក្នុងអំឡុងពេល ១២ (ដប់ពីរ) ខែ ចុងក្រោយ។

ផ្អែកតាមការវាយតម្លៃរបស់ខ្លួន គ្រឹះស្ថានអាចចាត់សមភាគីចូលក្នុងកម្រិត C ទោះបីសមភាគីមិនមានស្ថានភាពដូចមានចែងក្នុងលក្ខខណ្ឌខាងលើ។

**ផ្នែក ៥៖ អុិចស្តូស្តើចំពោះគ្រឹះស្ថានមិនទទួលប្រាក់បញ្ញើ**

**ប្រការ ២៣.-**

អុិចស្តូស្តើចំពោះគ្រឹះស្ថានមិនទទួលប្រាក់បញ្ញើនៅបរទេសទោះមាន ឬមិនមានចំណាត់ថ្នាក់ ត្រូវផ្តឹងហានិភ័យ ១០០%។

ផ្នែកលើវិធីសាស្ត្រ SCRA គ្រឹះស្ថានត្រូវបែងចែកអុិចស្តូស្តើចំពោះគ្រឹះស្ថានមិនទទួលប្រាក់បញ្ញើ ក្នុងស្រុក ជា ៤ (បួន) កម្រិត គឺ កម្រិត A កម្រិត B កម្រិត C និងកម្រិត D ហើយត្រូវផ្តឹងហានិភ័យ ដូចខាងក្រោម៖

	កម្រិត A	កម្រិត B	កម្រិត C	កម្រិត D
កម្រិតផ្តឹងហានិភ័យគោល	៤០%	៧៥%	១០០%	១៥០%
កម្រិតផ្តឹងហានិភ័យសម្រាប់អុិចស្តូស្តើរយៈពេលខ្លី	២០%	៥០%	១០០%	១៥០%

អុិចស្តូស្តើចំពោះគ្រឹះស្ថានមិនទទួលប្រាក់បញ្ញើ ដែលមានឥណ្ឌប្រតិទានដើមតិចជាង ឬស្មើ ៣ (បី) ខែ ត្រូវផ្តឹងតាមកម្រិតហានិភ័យសម្រាប់អុិចស្តូស្តើរយៈពេលខ្លី។

**កម្រិត A**

កម្រិត A សំដៅដល់អុិចស្តូស្តើដែលសមភាគីមានសមត្ថភាពគ្រប់គ្រាន់ក្នុងការបំពេញ កាតព្វកិច្ចទូទាត់សង (ទាំងប្រាក់ដើមនិងការប្រាក់) ទាន់ពេលវេលា តាមឥណ្ឌប្រតិទាននៃទ្រព្យសកម្ម ឬអុិចស្តូស្តើ ដោយមិនគិតពីវដ្តនៃសេដ្ឋកិច្ច ឬស្ថានភាពអាជីវកម្មឡើយ។

សមភាគីក្នុងកម្រិត A ត្រូវមានអនុបាតដើមទុនសរុប យ៉ាងតិច ៦% លើសកម្រិតអប្បបរមា ដែលតម្រូវដោយធនាគារជាតិនៃកម្ពុជា។ គ្រឹះស្ថានត្រូវធ្វើបច្ចុប្បន្នកម្មព័ត៌មានអំពីអនុបាតដើមទុន សរុបរបស់សមភាគីរៀងរាល់ខែ សម្រាប់អុិចស្តូស្តើរយៈពេលខ្លី និងយ៉ាងយូររំលង ៦ (ប្រាំមួយ) ខែម្តង សម្រាប់អុិចស្តូស្តើរយៈពេលវែង។

**កម្រិត B**

កម្រិត B សំដៅដល់អុិចស្តូស្តើដែលសមភាគីប្រឈមនឹងហានិភ័យឥណទាន ដូចជា សមត្ថភាពសងរបស់សមភាគីពឹងផ្អែកខ្លាំងលើស្ថិរភាពសេដ្ឋកិច្ច ឬស្ថានភាពអាជីវកម្ម។

សមភាគីក្នុងកម្រិត B ត្រូវមានអនុបាតដើមទុនសរុប យ៉ាងតិច ៣% លើសកម្រិតអប្បបរមា ដែលតម្រូវដោយធនាគារជាតិនៃកម្ពុជា។ គ្រឹះស្ថានត្រូវធ្វើបច្ចុប្បន្នកម្មព័ត៌មានអំពីអនុបាតដើមទុន សរុបរបស់សមភាគីរៀងរាល់ខែ សម្រាប់អុិចស្តូស្តើរយៈពេលខ្លី និងយ៉ាងយូររំលង ៦ (ប្រាំមួយ) ខែម្តង សម្រាប់អុិចស្តូស្តើរយៈពេលវែង។

**កម្រិត C**

កម្រិត C សំដៅដល់អ៊ុចស្តូស៊ីចំពោះសមភាគីដែលមានហានិភ័យឥណទានខ្ពស់។ សមភាគី ងាយនឹងរងផលប៉ះពាល់ពីស្ថានភាពមិនល្អនៃអាជីវកម្ម ហិរញ្ញវត្ថុ ឬសេដ្ឋកិច្ច ដែលធ្វើឱ្យសមភាគី មិនអាចបំពេញកាតព្វកិច្ចទូទាត់សង។

អ៊ុចស្តូស៊ីមួយត្រូវចាត់ចូលក្នុងកម្រិត C ប្រសិនបើសមភាគីមិនបំពេញតាមលក្ខខណ្ឌដែល ត្រូវចាត់ចូលក្នុងកម្រិត A និង B ប៉ុន្តែបំពេញបានតាមកម្រិតអប្បបរមានៃអនុបាតដើមទុនសរុប។ គ្រឹះស្ថានត្រូវធ្វើបច្ចុប្បន្នកម្មព័ត៌មានអំពីអនុបាតដើមទុនសរុបរបស់សមភាគីរៀងរាល់ខែ សម្រាប់ អ៊ុចស្តូស៊ីរយៈពេលខ្លី និងយ៉ាងយូរបំផុត ៦ (ប្រាំមួយ) ខែម្តង សម្រាប់អ៊ុចស្តូស៊ីរយៈពេលវែង។

**កម្រិត D**

កម្រិត D សំដៅដល់អ៊ុចស្តូស៊ីដែលមានហានិភ័យឥណទានខ្ពស់ជាងកម្រិត C ដែលសមភាគី មានហានិភ័យនៃការខកខានទូទាត់សងខ្ពស់ និងមានកម្រិតសុវត្ថិភាពទាប។ សមភាគីងាយនឹង រងផលប៉ះពាល់ពីស្ថានភាពមិនល្អនៃអាជីវកម្ម ហិរញ្ញវត្ថុ ឬសេដ្ឋកិច្ច ដែលធ្វើឱ្យសមភាគីមិនអាច បំពេញកាតព្វកិច្ចទូទាត់សង។

អ៊ុចស្តូស៊ីមួយត្រូវចាត់ចូលក្នុងកម្រិត D ប្រសិនបើ៖

- សមភាគីមិនបំពេញតាមលក្ខខណ្ឌដែលត្រូវចាត់ចូលក្នុងកម្រិត C ឬ
- ក្រុមហ៊ុនសវនកម្មបានផ្តល់មតិដ៏ទាស់ (Adverse opinion) ឬបានបង្ហាញពីការសង្ស័យ ខ្លាំងអំពីលទ្ធភាពក្នុងការបន្តនិរន្តរភាពអាជីវកម្មរបស់សមភាគី នៅក្នុងរបាយការណ៍ ហិរញ្ញវត្ថុ ឬរបាយការណ៍សវនកម្មក្នុងអំឡុងពេល ១២ (ដប់ពីរ) ខែ ចុងក្រោយ។

ផ្អែកតាមការវាយតម្លៃរបស់ខ្លួន គ្រឹះស្ថានអាចចាត់សមភាគីចូលក្នុងកម្រិត D ទោះបីសមភាគី មិនមានស្ថានភាពដូចមានចែងក្នុងលក្ខខណ្ឌខាងលើ។

**ផ្នែក ៦៖ អ៊ុចស្តូស៊ីចំពោះគ្រឹះស្ថានហិរញ្ញវត្ថុផ្សេងទៀត**

**ប្រការ ២៤.-**

អ៊ុចស្តូស៊ីចំពោះគ្រឹះស្ថានហិរញ្ញវត្ថុផ្សេងទៀត ដែលស្ថិតក្រោមអាណាព្យាបាលរបស់និយ័តករ ផ្សេងៗ ឬស្ថិតក្រោមអាណាព្យាបាលរបស់ធនាគារជាតិនៃកម្ពុជាដែលមិនតម្រូវឱ្យគោរពតាមអនុបាត ភាពគ្រប់គ្រាន់នៃដើមទុន ត្រូវផ្តឹងហានិភ័យដូចអ៊ុចស្តូស៊ីចំពោះក្រុមហ៊ុន ស្របតាមប្រការ ២៥ នៃ ប្រកាសនេះ។

**ផ្នែក ៧៖ អ៊ុចស្តូស៊ីចំពោះក្រុមហ៊ុន**

**ប្រការ ២៥.-**

អ៊ុចស្តូស៊ីចំពោះក្រុមហ៊ុនរួមមាន អ៊ុចស្តូស៊ីចំពោះ ក្រុមហ៊ុនមូលធន ក្រុមហ៊ុនសហកម្មសិទ្ធិ ក្រុមហ៊ុនឯកកម្មសិទ្ធិ និងអង្គការដទៃទៀត ដែលមានចរិតលក្ខណៈប្រហាក់ប្រហែល លើកលែងតែ អ៊ុចស្តូស៊ីស្ថិតក្នុងផ្នែកផ្សេងទៀតនៃជំពូកនេះ។

គ្រឹះស្ថានត្រូវវាយតម្លៃសមភាគីរបស់ខ្លួន ដើម្បីធានាថាចំណាត់ថ្នាក់ដែលផ្តល់ដោយ ECAI បានឆ្លុះបញ្ចាំងពីសមត្ថភាពទូទាត់សងរបស់សមភាគីយ៉ាងត្រឹមត្រូវ និងហ្មត់ចត់។

ប្រសិនបើ គ្រឹះស្ថានវិភាគឃើញថា សមភាគីមានហានិភ័យខ្ពស់ជាងចំណាត់ថ្នាក់របស់ ECAI គ្រឹះស្ថានត្រូវផ្ញើហានិភ័យអិចស្ត្រាស៊ើបខ្ពស់ជាងមុនយ៉ាងហោចណាស់មួយកម្រិត។ ប៉ុន្តែ ប្រសិនបើ គ្រឹះស្ថានវិភាគឃើញថា សមភាគីមានហានិភ័យទាបជាងចំណាត់ថ្នាក់របស់ ECAI គ្រឹះស្ថានមិនអាច ផ្ញើហានិភ័យអិចស្ត្រាស៊ើបទាបជាងមុនបានទេ។

អិចស្ត្រាស៊ើបចំពោះក្រុមហ៊ុន ត្រូវផ្ញើហានិភ័យ ដូចខាងក្រោម៖

ចំណាត់ថ្នាក់ហានិភ័យ	១	២	៣	៤	៥	មិនមានចំណាត់ថ្នាក់
កម្រិតផ្ញើហានិភ័យ	២០%	៥០%	៧៥%	១០០%	១៥០%	១០០%

**ផ្នែក ៨៖ អិចស្ត្រាស៊ើបចំពោះសហគ្រាសធុនមីក្រូ តូច និងមធ្យម**

**ប្រការ ២៦.-**

ក្រុមហ៊ុនមិនមានចំណាត់ថ្នាក់ដូចមានចែងក្នុងប្រការ ២៥ នៃប្រកាសនេះ ដែលបំពេញបាន តាមលក្ខខណ្ឌដូចខាងក្រោម ត្រូវបានចាត់ទុកថាជាសហគ្រាសធុនមីក្រូ តូច និងមធ្យម។

វិស័យ	ចំនួនបុគ្គលិក			និង	ផលរបរប្រចាំឆ្នាំ (គិតជាលានរៀល)			ឬ	ទ្រព្យសកម្ម (គិតជាលានរៀល)		
	មីក្រូ	តូច	មធ្យម		មីក្រូ	តូច	មធ្យម		មីក្រូ	តូច	មធ្យម
កសិកម្ម	< ៥	៥-៤៩	៥០-១៩៩		< ២៤៩	≥ ២៤៩ ≤ ១.០០០	> ១.០០០ ≤ ៤.០០០		< ២០០	≥ ២០០ ≤ ១.០០០	> ១.០០០ ≤ ២.០០០
ឧស្សាហកម្ម	< ៥	៥-៤៩	៥០-១៩៩		< ២៥០	≥ ២៥០ ≤ ១.៦០០	> ១.៦០០ ≤ ៤.០០០		< ២០០	≥ ២០០ ≤ ២.០០០	> ២.០០០ ≤ ៤.០០០
សេវាកម្មនិង ពាណិជ្ជកម្ម	< ៥	៥-៤៩	៥០-៩៩		< ២៥០	≥ ២៥០ ≤ ១.០០០	> ១.០០០ ≤ ៦.០០០		< ២០០	≥ ២០០ ≤ ១.០០០	> ១.០០០ ≤ ២.០០០

*លក្ខខណ្ឌផលរបរប្រចាំឆ្នាំ ឬទ្រព្យសកម្ម ត្រូវកំណត់យកលក្ខខណ្ឌមួយណាដែលមានកម្រិតខ្ពស់ជាងគេ*

គ្រឹះស្ថានត្រូវផ្ញើហានិភ័យ ៧៥% លើអិចស្ត្រាស៊ើបចំពោះសហគ្រាសធុនមីក្រូ តូច និងមធ្យម ដែលបានចុះបញ្ជីស្របតាមច្បាប់ស្តីពី សហគ្រាសពាណិជ្ជកម្ម និងដែលបានរៀបចំរបាយការណ៍ ហិរញ្ញវត្ថុស្របតាមស្តង់ដារគណនេយ្យជាធរមាននៃប្រទេសកម្ពុជា។ អិចស្ត្រាស៊ើបចំពោះសហគ្រាស ធុនមីក្រូ តូច និងមធ្យមដែលមិនបំពេញលក្ខខណ្ឌណាមួយក្នុងចំណោមលក្ខខណ្ឌទាំងពីរនេះ ត្រូវ ផ្ញើហានិភ័យ ១០០%។

### ផ្នែក ៩៖ អ៊ុចស្តូស៊ីចំពោះរូបវន្តបុគ្គល

#### ប្រការ ២៧.-

គ្រឹះស្ថានត្រូវផ្ញើហានិភ័យលើអ៊ុចស្តូស៊ីចំពោះរូបវន្តបុគ្គលក្នុងកម្រិត ៨៥% ក្នុងករណីបំពេញ បានតាមលក្ខខណ្ឌ ដូចខាងក្រោម៖

- ១. ផលិតផល៖ អ៊ុចស្តូស៊ីសម្រាប់ការប្រើប្រាស់ផ្ទាល់ខ្លួន ដូចជា អ៊ុចស្តូស៊ីសម្រាប់ ការសិក្សា សម្ភារៈប្រើប្រាស់ក្នុងផ្ទះនិងសម្ភារៈអេឡិចត្រូនិក មធ្យោបាយធ្វើដំណើរ និងកសិកម្ម (រួមមាន ដី គ្រាប់ពូជ គ្រឿងយន្ត ជាដើម) និង
- ២. ទំហំ៖ អ៊ុចស្តូស៊ីដក់សល់សរុប (រាប់បញ្ចូលទាំងការប្រាក់បង្ក) ចំពោះសមភាគីមួយ មិន ត្រូវលើសពី ២០០.០០០.០០០ រៀល (ពីររយលានរៀល)។

អ៊ុចស្តូស៊ីចំពោះរូបវន្តបុគ្គល ឬក្រុមរូបវន្តបុគ្គលដែលមិនបំពេញលក្ខខណ្ឌដូចមានចែងក្នុង ប្រការនេះ ត្រូវផ្ញើហានិភ័យ ១០០%។

#### ប្រការ ២៨.-

អ៊ុចស្តូស៊ីចំពោះរូបវន្តបុគ្គល ឬក្រុមរូបវន្តបុគ្គល ដែលប្រើប្រាស់សម្រាប់គោលបំណងអាជីវកម្ម ផ្ទាល់ខ្លួន ត្រូវបានចាត់ជាអ៊ុចស្តូស៊ីចំពោះក្រុមហ៊ុន និងត្រូវផ្ញើហានិភ័យ ១០០%។

អ៊ុចស្តូស៊ីចំពោះរូបវន្តបុគ្គល ឬក្រុមរូបវន្តបុគ្គល ដែលប្រើប្រាស់សម្រាប់គោលបំណងអាជីវកម្ម សហគ្រាសធុនមីក្រូ តូច និងមធ្យមផ្ទាល់ខ្លួន ត្រូវបានចាត់ជាអ៊ុចស្តូស៊ីចំពោះសហគ្រាសធុនមីក្រូ តូច និងមធ្យម និងត្រូវផ្ញើហានិភ័យ ១០០%។

អ៊ុចស្តូស៊ីចំពោះរូបវន្តបុគ្គលដែលត្រូវបានប្រើប្រាស់ពាក់ព័ន្ធនឹងអចលនទ្រព្យ ត្រូវអនុវត្តតាម បញ្ញត្តិដូចមានចែងក្នុងប្រការ ៣០ ដល់ប្រការ ៣៤ នៃប្រកាសនេះ។

### ផ្នែក ១០៖ អ៊ុចស្តូស៊ីជាឥណទានឯកទេស

#### ប្រការ ២៩.-

អ៊ុចស្តូស៊ីជាឥណទានឯកទេស សំដៅដល់អ៊ុចស្តូស៊ីចំពោះក្រុមហ៊ុន ដែលមានចរិតលក្ខណៈ មួយចំនួន ឬទាំងអស់ ដូចខាងក្រោម៖

- អ៊ុចស្តូស៊ីក្នុងទម្រង់ជាហិរញ្ញប្បទានចលនវត្ថុ (Object finance) ហិរញ្ញប្បទានគម្រោង (Project finance) ឬហិរញ្ញប្បទាន ឧម្ម័ឌីដឺ (Commodities finance)
- អ៊ុចស្តូស៊ីផ្តល់ឱ្យអង្គភាពណាមួយដែលទូទៅជា អេសភីវី (Special purpose vehicle - SPV) ដែលត្រូវបានបង្កើតឡើងសម្រាប់គោលបំណងដើម្បីទិញ និងផ្តល់ប្រភពទុនដើម្បីដំណើរការ ទ្រព្យសកម្មរូបិ
- ប្រភពចំណូលចម្រុះរបស់សមភាគីដើម្បីបំពេញកាតព្វកិច្ចទូទាត់សងគឺចំណូលពីទ្រព្យសកម្ម ដែលបានទទួលហិរញ្ញប្បទាន ជាជាងប្រភពចំណូលផ្សេងទៀត និង
- លក្ខខណ្ឌនៃកិច្ចសន្យាផ្តល់សិទ្ធិភាគច្រើនឱ្យគ្រឹះស្ថាន ក្នុងការគ្រប់គ្រងទ្រព្យសកម្ម និង ចំណូលដែលទទួលបានពីទ្រព្យសកម្មនោះ។

អុីចស្តូស៊ីជាឥណទានឯកទេសត្រូវបានបែងចែកជា ៣ ប្រភេទ ដូចខាងក្រោម៖

- ១. ហិរញ្ញប្បទានគម្រោង សំដៅដល់ការផ្តល់ហិរញ្ញប្បទាន ដែលប្រភពនៃការទូទាត់សង និងការធានាចម្បងសម្រាប់ហិរញ្ញប្បទាន បានមកពីចំណូលនៃការអនុវត្តគម្រោងនោះ។ ជាទូទៅ ហិរញ្ញប្បទានប្រភេទនេះផ្តល់សម្រាប់គម្រោងធំៗ និងស្មុគស្មាញ ដូចជា គម្រោង ដំឡើងរោងចក្រថាមពល រោងចក្រកែច្នៃគីមី រ៉ែ ហេដ្ឋារចនាសម្ព័ន្ធដឹកជញ្ជូន បរិស្ថាន ប្រព័ន្ធផ្សព្វផ្សាយ និងទូរគមនាគមន៍ ជាដើម។ ហិរញ្ញប្បទានគម្រោង អាចជាទម្រង់នៃ ការផ្តល់ហិរញ្ញប្បទានជាដើមទុនគម្រោងថ្មី ឬការផ្តល់បុសហិរញ្ញប្បទាននូវគម្រោងដែល មានស្រាប់។
- ២. ហិរញ្ញប្បទានចលនវត្ថុ សំដៅដល់ការផ្តល់ហិរញ្ញប្បទានដល់ការទិញចលនវត្ថុធំៗ ដូចជា កប៉ាល់ យន្តហោះ ផ្កាយរណប និងរថភ្លើង ជាដើម ដែលប្រភពនៃការទូទាត់សងផ្អែក លើលំហូរសាច់ប្រាក់បានមកពីចលនវត្ថុទាំងនោះ ហើយចលនវត្ថុទាំងនោះត្រូវបានដាក់ ជាទ្រព្យធានា។
- ៣. ហិរញ្ញប្បទានខុម្ព័រឌី ឌី សំដៅដល់ការផ្តល់ហិរញ្ញប្បទានរយៈពេលខ្លីសម្រាប់ស្តុកបម្រុង សន្តិធិ ឬខុម្ព័រឌី ឌីត្រូវទទួលពីទីផ្សាររដ្ឋធុរខុម្ព័រឌី ឌីផ្លូវការ ដូចជា ប្រេងនៅ លោហធាតុ ឬ គ្រាប់ធញ្ញជាតិ ជាដើម ដែលប្រភពនៃការទូទាត់សងផ្អែកលើផលចំណូលនៃការលក់ខុម្ព័រឌី ឌី តែប៉ុណ្ណោះ។

អុីចស្តូស៊ីជាឥណទានឯកទេស ត្រូវផ្តឹងតាមកម្រិតហានិភ័យ ដូចខាងក្រោម៖

- ១០០% ចំពោះហិរញ្ញប្បទានចលនវត្ថុ និងហិរញ្ញប្បទានខុម្ព័រឌី ឌី
- ១៣០% ចំពោះហិរញ្ញប្បទានគម្រោង ក្នុងអំឡុងពេលមុនប្រតិបត្តិការ និង ១០០% ក្នុង អំឡុងពេលប្រតិបត្តិការ និង
- ១០០% ចំពោះហិរញ្ញប្បទានគម្រោងបែតង ក្នុងអំឡុងពេលមុនប្រតិបត្តិការ និង ៨០% ក្នុងអំឡុងពេលប្រតិបត្តិការ។

**ផ្នែក ១១៖ អុីចស្តូស៊ីចំពោះវិស័យអចលនទ្រព្យ**

**ប្រការ ៣០.-**

ដើម្បីអនុវត្តការផ្តឹងហានិភ័យស្របតាមបញ្ញត្តិដូចមានចែងក្នុងប្រការ ៣២ និងប្រការ ៣៣ នៃប្រកាសនេះ អុីចស្តូស៊ីចំពោះវិស័យអចលនទ្រព្យ ត្រូវបំពេញតាមលក្ខខណ្ឌ ដូចខាងក្រោម៖

- **អចលនទ្រព្យសាងសង់រួច៖** អចលនទ្រព្យដែលបានទិញ ត្រូវតែជាអចលនទ្រព្យដែល បានបញ្ចប់ការសាងសង់ជាស្ថាពរ លើកលែងតែ៖
  - ១. ដីកសិកម្ម ឬ
  - ២. អចលនទ្រព្យដែលកំពុងសាងសង់ ឬដីដែលត្រូវសាងសង់លំនៅឋាន ដោយ៖
    - ក). អចលនទ្រព្យជាលំនៅឋានស្នាក់នៅផ្ទាល់របស់សមភាគី
    - ខ). ថ្ងៃបញ្ចប់ការសាងសង់មានចែងច្បាស់លាស់នៅក្នុងកិច្ចសន្យា និង
    - គ). ការសាងសង់ដំណើរការស្របតាមកាលកំណត់ក្នុងកិច្ចសន្យា។ គ្រឹះស្ថានត្រូវ មានយន្តការសមស្របដើម្បីតាមដានវឌ្ឍនភាពនៃដំណើរការសាងសង់នេះ។

- **ការអនុវត្តសិទ្ធិតាមផ្លូវច្បាប់ និងការទាមទារសំណងលើអចលនទ្រព្យ៖** គ្រឹះស្ថានអាចអនុវត្តសិទ្ធិទាមទារស្របច្បាប់ ដោយអនុលោមតាមនីតិវិធីដូចមានកំណត់ដោយច្បាប់និងបទប្បញ្ញត្តិជាធរមាន។ គ្រឹះស្ថានអាចទទួលបានការទូទាត់សងពីការលក់ទ្រព្យធានាក្នុងអំឡុងពេលសមស្របណាមួយ ស្របតាមកិច្ចសន្យាដាក់ធានា និងនីតិវិធីផ្លូវច្បាប់។
- **លទ្ធភាពទូទាត់សងរបស់សមភាគី៖** គ្រឹះស្ថានត្រូវមានគោលនយោបាយសម្រាប់អុីចស្តូស៊ីចំពោះវិស័យអចលនទ្រព្យ ដែលរួមបញ្ចូលទាំងការវាយតម្លៃលទ្ធភាពទូទាត់សងរបស់សមភាគី និងអនុបាតសំខាន់ៗមួយចំនួន។
- **តម្លៃអចលនទ្រព្យ៖** ការវាយតម្លៃអចលនទ្រព្យត្រូវផ្អែកតាមលក្ខខណ្ឌក្នុងប្រការ ៣១ នៃប្រកាសនេះ ក្នុងការកំណត់អនុបាតឥណទានធៀបទៅនឹងតម្លៃអចលនទ្រព្យ (អនុបាត LTV)។
- **ការរក្សាទុកព័ត៌មាន៖** គ្រឹះស្ថានត្រូវរក្សាឱ្យបានត្រឹមត្រូវនូវព័ត៌មានទាំងអស់ដែលពាក់ព័ន្ធនឹងការរៀបចំនិងតាមដានឥណទាន រួមទាំងព័ត៌មានអំពីលទ្ធភាពទូទាត់សង និងការវាយតម្លៃលើអចលនទ្រព្យរបស់សមភាគី។

**ប្រការ ៣១.-**

អនុបាត LTV គឺផលធៀបរវាងឥណទាននឹងតម្លៃអចលនទ្រព្យ (តម្លៃក្រោយហ៊ែរខាត-Haircut ចំពោះប្លង់ទន់)។ នៅពេលគណនាអនុបាត LTV សម្រាប់គ្រាបន្ទាប់ គ្រឹះស្ថានត្រូវដកចេញចំនួនប្រាក់ដែលបានទូទាត់រួច។ គ្រឹះស្ថានអាចគណនាអនុបាត LTV ប្រចាំគ្រាបាន ប៉ុន្តែមិនឱ្យលើសពី ៦ (ប្រាំមួយ) ខែម្តង។

គ្រឹះស្ថានត្រូវប្រើតម្លៃអចលនទ្រព្យដែលបានវាយតម្លៃដំបូងក្នុងការគណនាអនុបាត LTV សម្រាប់រដ្ឋនៃអុីចស្តូស៊ីចំពោះលើកលែងតែមានការតម្រូវដោយឡែកពីធនាគារជាតិនៃកម្ពុជា។ គ្រឹះស្ថានត្រូវគណនាអនុបាត LTV ថ្មីភ្លាម នៅពេលមានព្រឹត្តិការណ៍ពិសេសណាមួយដែលធ្វើឱ្យតម្លៃអចលនទ្រព្យមានការធ្លាក់ចុះរយៈពេលវែង។ តម្លៃដែលធ្លាក់ចុះនេះ អាចត្រូវបានកែសម្រួលឡើងវិញក្នុងករណីតម្លៃអចលនទ្រព្យងើបឡើងវិញ ប៉ុន្តែការកែសម្រួលនេះមិនត្រូវលើសពីការវាយតម្លៃដំបូងឡើយ។

អនុបាត LTV ត្រូវគណនាស្របតាមលក្ខខណ្ឌ ដូចខាងក្រោម៖

- ទំហំឥណទានរួមមានទាំងសមតុល្យឥណទានដក់សល់ និងចំនួនឥណទានដែលមិនទាន់ប្រើប្រាស់ នៃអុីចស្តូស៊ីចំពោះអចលនទ្រព្យ។ ទំហំឥណទានជាចំនួនដុលដែលមិនទាន់ដក់សំវិធានធន និងមិនរាប់បញ្ចូលឧបករណ៍កាត់បន្ថយហានិភ័យឥណទាន។
- តម្លៃអចលនទ្រព្យ៖ ការវាយតម្លៃអចលនទ្រព្យត្រូវធ្វើឡើងស្របតាមជំពូកទី ៦ នៃប្រកាសស្តីពី ចំណាត់ថ្នាក់ហានិភ័យឥណទាននិងសំវិធានធនលើអ៊ីមតែរមិន និងត្រូវធ្វើឡើងដោយឯករាជ្យពីផ្នែកដែលពាក់ព័ន្ធនឹងដំណើរការផ្តល់ឥណទាន។ គ្រឹះស្ថានត្រូវដាក់ហ៊ែរខាត (Haircut) យ៉ាងតិច ៣០% លើតម្លៃអចលនទ្រព្យដែលជាភាគបែងនៃអនុបាត LTV នៅពេលដែលអចលនទ្រព្យដាក់ធានាមានត្រឹមលិខិតផ្ទេរសិទ្ធិ (ប្លង់ទន់) ចំពោះអុីចស្តូស៊ីសម្រាប់ទិញអចលនទ្រព្យលំនៅឋាន។ ចំណែកអុីចស្តូស៊ីសម្រាប់ទិញអចលនទ្រព្យពាណិជ្ជកម្មនៅពេលអចលនទ្រព្យដាក់ធានាមានត្រឹមលិខិតផ្ទេរសិទ្ធិ (ប្លង់ទន់) គ្រឹះស្ថានត្រូវដាក់ហ៊ែរខាត (Haircut) ១០០% លើតម្លៃអចលនទ្រព្យដែលជាភាគបែងនៃអនុបាត LTV ។

ការធានា ឬទ្រព្យធានាហិរញ្ញវត្ថុ ត្រូវបានចាត់ទុកជាឧបករណ៍កាត់បន្ថយហានិភ័យឥណទាន ពាក់ព័ន្ធនឹងអ៊ីចស្តូស៊ីចំពោះវិស័យអចលនទ្រព្យ ប្រសិនបើឧបករណ៍ទាំងនោះមានលក្ខណៈគ្រប់គ្រាន់ ជាទ្រព្យធានាដែលអាចទទួលយកបានស្របតាមវិធីសាស្ត្រកាត់បន្ថយហានិភ័យឥណទាន។ បន្ទាប់ពី កំណត់បាននូវចន្លោះអនុបាត LTV និងកម្រិតថ្លឹងហានិភ័យ គ្រឹះស្ថានត្រូវថ្លឹងអ៊ីចស្តូស៊ីដែលជា ចំនួនសុទ្ធ ក្រោយពេលដកចេញផ្នែកដែលធានាដោយឧបករណ៍កាត់បន្ថយហានិភ័យឥណទាន។

**ប្រការ ៣២.-**

អ៊ីចស្តូស៊ីចំពោះអចលនទ្រព្យលំនៅឋានគឺ អ៊ីចស្តូស៊ីទៅឱ្យបុគ្គល បុគ្គលិក សម្រាប់ទិញ លំនៅឋាន។

នៅពេលឥណទានត្រូវបានបំពេញតាមលក្ខខណ្ឌតម្រូវសមស្រប ដែលបានកំណត់នៅក្នុង ប្រការ ៣០ នៃប្រកាសនេះ ហើយគោលបំណងឥណទានមិនមែនជា “ការទិញដី ការអភិវឌ្ឍ និង ការសាងសង់” ដូចមានចែងក្នុងប្រការ ៣៤ នៃប្រកាសនេះ ការថ្លឹងហានិភ័យទៅលើចំនួនអ៊ីចស្តូស៊ី សរុប ត្រូវបានកំណត់ផ្អែកលើអនុបាត LTV របស់អ៊ីចស្តូស៊ី ដូចខាងក្រោម៖

ករណីអតិថិជនដាក់អចលនទ្រព្យដែលបានទិញជាទ្រព្យធានា ឬដាក់អចលនទ្រព្យដែលបានទិញ និងអចលនទ្រព្យផ្សេងទៀតជាទ្រព្យធានា។ ការគណនាអនុបាត LTV ត្រូវប្រើប្រាស់តម្លៃអចលនទ្រព្យ ដែលបានទិញជាភាគបែង។						
អនុបាត LTV	LTV ≤ ៥០%	៥០% < LTV ≤ ៦០%	៦០% < LTV ≤ ៨០%	៨០% < LTV ≤ ៩០%	៩០% < LTV ≤ ១០០%	LTV > ១០០%
កម្រិតថ្លឹង ហានិភ័យ	៣០%	៤០%	៥០%	៧០%	១០០%	១២០%

ករណីអតិថិជនដាក់អចលនទ្រព្យផ្សេងទៀតជាទ្រព្យធានា ក្រៅពីអចលនទ្រព្យដែលបានទិញ ហើយតម្លៃអចលនទ្រព្យដែលបានទិញមានតម្លៃ <b>ទាបជាង ឬស្មើ</b> តម្លៃអចលនទ្រព្យដែលបានដាក់ ធានា។ ការគណនាអនុបាត LTV ត្រូវប្រើប្រាស់តម្លៃអចលនទ្រព្យដែលបានទិញជាភាគបែង។						
អនុបាត LTV	LTV ≤ ៥០%	៥០% < LTV ≤ ៦០%	៦០% < LTV ≤ ៨០%	៨០% < LTV ≤ ៩០%	៩០% < LTV ≤ ១០០%	LTV > ១០០%
កម្រិតថ្លឹង ហានិភ័យ	៥០%	៦០%	៧០%	៩០%	១២០%	១៤០%



ករណីអតិថិជនដាក់អចលនទ្រព្យផ្សេងទៀតជាទ្រព្យធានា ក្រៅពីអចលនទ្រព្យដែលបានទិញ ហើយតម្លៃអចលនទ្រព្យដែលបានទិញមានតម្លៃ **ខ្ពស់ជាង** តម្លៃអចលនទ្រព្យដែលបានដាក់ធានា។ ការគណនាអនុបាត LTV ត្រូវប្រើប្រាស់តម្លៃអចលនទ្រព្យផ្សេងទៀតដែលបានដាក់ធានានោះជា ភាគបែង។

អនុបាត LTV	LTV ≤ ៥០%	៥០% < LTV ≤ ៦០%	៦០% < LTV ≤ ៨០%	៨០% < LTV ≤ ៩០%	៩០% < LTV ≤ ១០០%	LTV > ១០០%
កម្រិតថ្លឹង ហានិភ័យ	៥០%	៦០%	៧០%	៩០%	១២០%	១៤០%

អ៊ុចស្តូស៊ីចំពោះអចលនទ្រព្យលំនៅឋាន នឹងត្រូវថ្លឹងហានិភ័យ ១៥០% ក្នុងករណីមិនបាន បំពេញតាមលក្ខខណ្ឌតម្រូវដូចមានចែងនៅក្នុងប្រការ ៣០ នៃប្រកាសនេះ។

**ប្រការ ៣៣.-**

អ៊ុចស្តូស៊ីចំពោះអចលនទ្រព្យពាណិជ្ជកម្ម សំដៅដល់អ៊ុចស្តូស៊ីសម្រាប់រូបវន្តបុគ្គល ឬ នីតិបុគ្គលដើម្បីទិញអចលនទ្រព្យដែលមិនមែនជាលំនៅឋានដូចមានចែងក្នុងប្រការ ៣២ នៃ ប្រកាសនេះ។

នៅពេលអ៊ុចស្តូស៊ីបំពេញបានតាមលក្ខខណ្ឌតម្រូវក្នុងប្រការ ៣០ នៃប្រកាសនេះ ហើយ គោលបំណងឥណទានមិនមែនជា “ការទិញដី ការអភិវឌ្ឍនិងការសាងសង់” ដូចមានចែងក្នុងប្រការ ៣៤ នៃប្រកាសនេះ ការថ្លឹងហានិភ័យទៅលើចំនួនអ៊ុចស្តូស៊ីសរុប ត្រូវបានកំណត់ផ្អែកលើអនុបាត LTV របស់អ៊ុចស្តូស៊ី ដូចខាងក្រោម៖

ករណីអតិថិជនដាក់អចលនទ្រព្យដែលបានទិញជាទ្រព្យធានា ឬដាក់អចលនទ្រព្យដែលបានទិញ និងអចលនទ្រព្យផ្សេងទៀតជាទ្រព្យធានា។ ការគណនាអនុបាត LTV ត្រូវប្រើប្រាស់តម្លៃអចលនទ្រព្យ ដែលបានទិញជាភាគបែង។			
អនុបាត LTV	LTV ≤ ៦០%	៦០% < LTV ≤ ៨០%	LTV > ៨០%
កម្រិតថ្លឹងហានិភ័យ	៧០%	៩០%	១១០%

ករណីអតិថិជនដាក់អចលនទ្រព្យផ្សេងទៀតជាទ្រព្យធានា ក្រៅពីអចលនទ្រព្យដែលបានទិញ ហើយតម្លៃអចលនទ្រព្យដែលបានទិញមានតម្លៃ **ទាបជាង ឬស្មើ** តម្លៃអចលនទ្រព្យដែលបានដាក់ ធានា។ ការគណនាអនុបាត LTV ត្រូវប្រើប្រាស់តម្លៃអចលនទ្រព្យដែលបានទិញជាភាគបែង។

អនុបាត LTV	LTV ≤ ៦០%	៦០% < LTV ≤ ៨០%	LTV > ៨០%
កម្រិតថ្លឹងហានិភ័យ	៩០%	១១០%	១៣០%

ករណីអតិថិជនដាក់អចលនទ្រព្យផ្សេងទៀតជាទ្រព្យធានា ក្រៅពីអចលនទ្រព្យដែលបានទិញ ហើយតម្លៃអចលនទ្រព្យដែលបានទិញមានតម្លៃ <b>ខ្ពស់ជាង</b> តម្លៃអចលនទ្រព្យដែលបានដាក់ធានា។ ការគណនាអនុបាត LTV ត្រូវប្រើប្រាស់តម្លៃអចលនទ្រព្យផ្សេងទៀតដែលបានដាក់ធានានោះជា ភាគបែង។			
អនុបាត LTV	$LTV \leq 60\%$	$60\% < LTV \leq 80\%$	$LTV > 80\%$
កម្រិតថ្លឹងហានិភ័យ	៩០%	១១០%	១៣០%

អ៊ុចស្តូស៊ីចំពោះអចលនទ្រព្យពាណិជ្ជកម្ម នឹងត្រូវថ្លឹងហានិភ័យ ១៥០% ក្នុងករណីមិនបាន បំពេញតាមលក្ខខណ្ឌតម្រូវដូចមានចែងនៅក្នុងប្រការ ៣០ នៃប្រកាសនេះ។

**ប្រការ ៣៤.-**

អ៊ុចស្តូស៊ីចំពោះ “ការទិញដី ការអភិវឌ្ឍ និងការសាងសង់” សំដៅដល់ឥណទានដែលផ្តល់ឱ្យ រូបវន្តបុគ្គល ក្រុមហ៊ុន ឬអេសភីវី ដើម្បី៖

- ទិញដីក្នុងគោលបំណងអភិវឌ្ឍនិងសាងសង់ ឬ
- អភិវឌ្ឍនិងសាងសង់ អចលនទ្រព្យជាលំនៅឋាន ឬអចលនទ្រព្យពាណិជ្ជកម្ម។

អ៊ុចស្តូស៊ីចំពោះ “ការទិញដី ការអភិវឌ្ឍ និងការសាងសង់” ត្រូវថ្លឹងហានិភ័យ ១០០% ក្នុង ករណីបំពេញបានលក្ខខណ្ឌ ដូចខាងក្រោម៖

១. អ៊ុចស្តូស៊ីត្រូវបានផ្តល់ទៅក្រុមហ៊ុន ឬអេសភីវីសម្រាប់អចលនទ្រព្យជាលំនៅឋាន
២. គ្រឹះស្ថានត្រូវមានស្តង់ដារវាយតម្លៃប្រុងប្រយ័ត្នដែលបំពេញតាមលក្ខខណ្ឌ (លទ្ធភាព ទូទាត់សងរបស់សមភាគី) ដូចមានចែងក្នុងប្រការ ៣០ នៃប្រកាសនេះ និង
៣. សមភាគីត្រូវ៖
  - មានកិច្ចសន្យាលក់មុន ឬជួលមុននៃអចលនទ្រព្យដែលកំពុងសាងសង់យ៉ាងតិច ៦០% នៃចំនួនកិច្ចសន្យាសរុប។ កិច្ចសន្យាលក់មុន ឬជួលមុននៃអចលនទ្រព្យនេះត្រូវតែជា កិច្ចសន្យាស្របច្បាប់ ហើយអ្នកទិញ/អ្នកជួល ត្រូវមានប្រាក់បង់មុនជាការធានាយ៉ាងតិច ១០% នៃតម្លៃអចលនទ្រព្យ ដែលប្រាក់បង់មុននេះនឹងត្រូវបាត់បង់ប្រសិនបើកិច្ចសន្យា ត្រូវបានលុបចោល និង
  - មានដើមទុនផ្ទាល់ខ្លួនដែលវិនិយោគក្នុងគម្រោងចំនួនយ៉ាងតិច ២០% នៃតម្លៃគម្រោង វិនិយោគសរុបដែលបានវាយតម្លៃ។

អ៊ុចស្តូស៊ីចំពោះ “ការទិញដី ការអភិវឌ្ឍ និងការសាងសង់” ដែលផ្តល់ឱ្យក្រុមហ៊ុន ឬអេសភីវី ដែលមិនគោរពតាមលក្ខខណ្ឌដូចមានចែងខាងលើ និងអ៊ុចស្តូស៊ីចំពោះ “ការទិញដី ការអភិវឌ្ឍ និង ការសាងសង់” ដែលផ្តល់ឱ្យរូបវន្តបុគ្គល ត្រូវថ្លឹងហានិភ័យ ១៥០%។

អ៊ុចស្តូស៊ីចំពោះ “ការទិញដី ការអភិវឌ្ឍ និងការសាងសង់” ដែលផ្តល់ឱ្យរូបវន្តបុគ្គលក្នុង គោលបំណងអភិវឌ្ឍនិងសាងសង់លំនៅឋានផ្ទាល់ខ្លួន ត្រូវបានចាត់ទុកជាអ៊ុចស្តូស៊ីចំពោះអចលនទ្រព្យ លំនៅឋាន និងត្រូវថ្លឹងហានិភ័យតាមកម្រិតដូចមានចែងក្នុងប្រការ ៣២ នៃប្រកាសនេះ។

អុិចស្តូស្តើចំពោះ “ការទិញដី ការអភិវឌ្ឍ និងការសាងសង់” ដែលផ្តល់ឱ្យរូបវន្តបុគ្គល ឬ នីតិបុគ្គល ក្នុងគោលបំណងបម្រើប្រតិបត្តិការអាជីវកម្មផ្ទាល់ ត្រូវបានចាត់ទុកជាអុិចស្តូស្តើចំពោះ ក្រុមហ៊ុន និងត្រូវផ្ញើហានិភ័យតាមកម្រិតដូចមានចែងក្នុងប្រការ ២៥ នៃប្រកាសនេះ។

**ផ្នែក ១២៖ អុិចស្តូស្តើមិនដំណើរការ**

**ប្រការ ៣៥.-**

សម្រាប់គោលបំណងផ្ញើហានិភ័យក្នុងប្រកាសនេះ អុិចស្តូស្តើមិនដំណើរការត្រូវបានឱ្យ និយមន័យដូចចែងក្នុងប្រការ ៣ នៃប្រកាសនេះ។ ប្រសិនបើអុិចស្តូស្តើណាមួយរបស់សមភាគីត្រូវបាន ចាត់ថ្នាក់ជាអុិចស្តូស្តើមិនដំណើរការ គ្រឹះស្ថានត្រូវចាត់ថ្នាក់អុិចស្តូស្តើផ្សេងទៀតរបស់សមភាគីនោះ ជាអុិចស្តូស្តើមិនដំណើរការ ស្របតាមប្រការ ៦០ នៃប្រកាសស្តីពី ចំណាត់ថ្នាក់ហានិភ័យឥណទាន និងសំវិធានធនលើអ៊ីមតែរមិន។

អុិចស្តូស្តើមិនដំណើរការដែលមានការធានា ឬទ្រព្យធានាហិរញ្ញវត្ថុមានលក្ខណៈគ្រប់គ្រាន់ ជាទ្រព្យធានាដែលអាចទទួលយកបានស្របតាមវិធីសាស្ត្រកាត់បន្ថយហានិភ័យឥណទាន ត្រូវអនុវត្ត ការផ្ញើហានិភ័យស្របតាមជំពូកទី ៥ នៃប្រកាសនេះ។

អុិចស្តូស្តើមិនដំណើរការ (បន្ទាប់ពីដកចេញការខាតបង់ឥណទានរំពឹងទុក និងចំណែកនៃ អុិចស្តូស្តើដែលលុបចោល) ដែលធានាដោយទ្រព្យធានាផ្សេងក្រៅពីការកាត់បន្ថយហានិភ័យឥណទាន ត្រូវផ្ញើហានិភ័យ ១០០%។

ក្នុងករណីអុិចស្តូស្តើណាមួយ ត្រូវបានផ្ញើហានិភ័យខ្ពស់ជាង ១០០% មុនពេលអុិចស្តូស្តើ នោះក្លាយជាអុិចស្តូស្តើមិនដំណើរការ គ្រឹះស្ថានត្រូវផ្ញើហានិភ័យអុិចស្តូស្តើមិនដំណើរការនោះ ក្នុងកម្រិតហានិភ័យខ្ពស់ដដែល។

ចំណែកនៃអុិចស្តូស្តើមិនដំណើរការ (បន្ទាប់ពីដកការខាតបង់ឥណទានរំពឹងទុក និងចំណែក នៃអុិចស្តូស្តើដែលលុបចោល) ដែលគ្មានការធានា ត្រូវផ្ញើហានិភ័យ ១៥០%។

**ផ្នែក ១៣៖ អុិចស្តូស្តើក្នុងទម្រង់ភាគកម្ម បំណុលបន្ទាប់បន្សំ និងឧបករណ៍ដើមទុនផ្សេងៗរបស់ក្រុមហ៊ុនពាណិជ្ជកម្ម ឬធនាគារ ឬគ្រឹះស្ថានហិរញ្ញវត្ថុ**

**ប្រការ ៣៦.-**

ចំពោះភាគកម្មនៅក្នុងធនាគារ ឬគ្រឹះស្ថានហិរញ្ញវត្ថុ គ្រឹះស្ថានត្រូវ ១/-ផ្ញើហានិភ័យក្នុង កម្រិត ២៥០% លើភាគកម្មដែលគ្រឹះស្ថានបានវិនិយោគ និង ២/-ផ្ញើហានិភ័យក្នុងកម្រិត ១០០% លើការវិនិយោគជាបំណុលបន្ទាប់បន្សំ និងឧបករណ៍ដើមទុនផ្សេងទៀតក្រៅពីភាគកម្ម ប្រសិនបើ ភាគកម្ម បំណុលបន្ទាប់បន្សំ ឬឧបករណ៍ដើមទុនទាំងនោះ មិនត្រូវបានដកចេញពីដើមទុនបទប្បញ្ញត្តិ ស្របតាមប្រកាសស្តីពី ដើមទុនបទប្បញ្ញត្តិរបស់គ្រឹះស្ថានធនាគារនិងហិរញ្ញវត្ថុទទួលប្រាក់បញ្ញើ។

ចំពោះការវិនិយោគនៅក្នុងក្រុមហ៊ុនពាណិជ្ជកម្ម គ្រឹះស្ថានត្រូវផ្ញើហានិភ័យក្នុងកម្រិត ២៥០% ចំពោះភាគកម្ម ឬ ១៥០% ចំពោះបំណុលបន្ទាប់បន្សំ និងឧបករណ៍ដើមទុនផ្សេងទៀតក្រៅពីភាគកម្ម លើកលែងតែ ការវិនិយោគនៅក្នុងក្រុមហ៊ុនពាណិជ្ជកម្មដែលមានសកម្មភាពគាំទ្រដល់វិស័យធនាគារ ដូចជា ការិយាល័យឥណទានកម្ពុជា វិទ្យាស្ថានបណ្តុះបណ្តាលឯកទេសកម្ពុធនាគារ ជាដើម ដែល គ្រឹះស្ថានត្រូវផ្ញើហានិភ័យក្នុងកម្រិត ១០០%។

ទោះជាយ៉ាងណាការផ្ញើហានិភ័យចំពោះការវិនិយោគក្នុងក្រុមហ៊ុនពាណិជ្ជកម្ម ដែល គ្រឹះស្ថានគ្រប់គ្រង ឬកាន់កាប់ភាគតិចឬច្រើន ត្រូវផ្អែកលើកម្រិតកំណត់ ដូចខាងក្រោម៖

- ១. ១៥% នៃដើមទុនបទប្បញ្ញត្តិរបស់គ្រឹះស្ថាន សម្រាប់ការវិនិយោគនៅក្នុងក្រុមហ៊ុនមួយ និង
- ២. ៦០% នៃដើមទុនបទប្បញ្ញត្តិរបស់គ្រឹះស្ថាន សម្រាប់ការវិនិយោគសរុបនៅក្នុងក្រុមហ៊ុននានា។

ក្នុងករណីការវិនិយោគក្នុងក្រុមហ៊ុនពាណិជ្ជកម្ម លើសកម្រិតកំណត់ ដូចមានក្នុងចំណុច ១ និង ២ ខាងលើ គ្រឹះស្ថានត្រូវផ្ញើហានិភ័យក្នុងកម្រិត ១២៥០% ចំពោះចំណែកដែលលើសនោះ។

ដោយឡែក គ្រឹះស្ថានត្រូវផ្ញើហានិភ័យក្នុងកម្រិត ៤០០% ចំពោះភាគកម្មក្នុងក្រុមហ៊ុន ពាណិជ្ជកម្មមិនចុះបញ្ជីនៅទីផ្សារមូលបត្រដែលមានគោលបំណងស្វែងរកប្រាក់ចំណេញដោយ ការលក់ភាគហ៊ុនបន្តក្នុងរយៈពេលខ្លី ឬការវិនិយោគក្នុងក្រុមហ៊ុនវេនធីខេបភីថល (Venture Capital) ឬការវិនិយោគស្រដៀងគ្នាដែលតម្លៃភាគហ៊ុនមានការប្រែប្រួលខ្លាំង និងត្រូវបានទិញទុកដើម្បីចំណេញ មូលធននៅពេលអនាគត។

**ផ្នែក ១៤៖ ទ្រព្យសកម្មផ្សេងទៀត**

**ប្រការ ៣៧.-**

- គ្រឹះស្ថានត្រូវផ្ញើហានិភ័យទ្រព្យសកម្មផ្សេងទៀតក្នុងកម្រិត៖
- ០% ចំពោះសាច់ប្រាក់ក្នុងដៃ
  - ០% ចំពោះមាសដុំដែលមាននៅក្នុងគ្រឹះស្ថាន ឬធ្វើនៅគ្រឹះស្ថានផ្សេងទៀតតែក្នុងករណី មានការធានាដោយខ្លួនទ្រព្យអកម្មជាមាសដុំរបស់គ្រឹះស្ថាននោះ
  - ២០% ចំពោះខ្នងសាច់ប្រាក់ក្នុងបេឡានិច័យ និង
  - ១០០% ចំពោះរាល់ទ្រព្យសកម្មផ្សេងទៀត រួមទាំងទ្រព្យសកម្មជាអចលនវត្ថុ (Fixed assets) ដែលក្នុងនោះ ទ្រព្យសកម្មអរូបីដែលជាកម្មវិធីប្រព័ន្ធធនាគារស្នូល (Software for core banking system) ត្រូវផ្ញើហានិភ័យ ៩០%។

**ជំពូកទី ៤**

**អិចស្ត្រេន្ទ៍ក្រៅតារាងតុល្យការ**

**ប្រការ ៣៨.-**

មុននឹងផ្ញើហានិភ័យ គ្រឹះស្ថានត្រូវយកប៉ូស៊ីសិនក្រៅតារាងតុល្យការ បំប្លែងជា "តម្លៃសមមូល ឥណទាន" ដោយប្រើ "កត្តាបំប្លែងឥណទាន"។ ក្នុងករណីជាកិច្ចសន្យាឥណទាន ចំនួនអិចស្ត្រេន្ទ៍ដែល មិនទាន់ប្រើប្រាស់ ត្រូវគុណនឹងកត្តាបំប្លែងឥណទាន។ ក្នុងន័យនេះ កិច្ចសន្យាឥណទាន គឺកិច្ចសន្យា រវាងគ្រឹះស្ថាន និងអតិថិជន ដើម្បីផ្តល់ឥណទាន ទិញទ្រព្យសកម្ម ឬប្រើប្រាស់ជាឧបករណ៍ដែលមាន លក្ខណៈធានាឥណទាន ទោះបីជាកិច្ចសន្យានោះមានចែងពីលក្ខខណ្ឌឱ្យគ្រឹះស្ថានលុបចោលកិច្ចសន្យា ដោយពុំចាំបាច់ជូនដំណឹងជាមុនដល់អតិថិជន ឬគ្រឹះស្ថានអាចលុបចោលកិច្ចសន្យាក្នុងករណី អតិថិជនមិនអាចបំពេញបានតាមលក្ខខណ្ឌនៃកិច្ចសន្យាក៏ដោយ។

ក្នុងការគណនាតម្លៃសមមូលឥណទាន ជំហានដំបូង គ្រឹះស្ថានត្រូវយកចំនួនអុីចស្តូស្តើក្នុង កិច្ចសន្យា ឬចំនួនអុីចស្តូស្តើក្នុងកិច្ចសន្យាដែលមិនទាន់ប្រើប្រាស់ គុណនឹង កត្តាបំប្លែងឥណទាន។ បន្ទាប់មក តម្លៃសមមូលទាំងនេះត្រូវផ្តឹងហានិភ័យតាមកម្រិតនីមួយៗ ដូចមានចែងក្នុងជំពូកទី ៣ នៃប្រកាសនេះ។

**ប្រការ ៣៩.-**

គ្រឹះស្ថានត្រូវប្រើប្រាស់កត្តាបំប្លែងឥណទានចំពោះអុីចស្តូស្តើក្រៅតារាងតុល្យការ ដូចមាន កំណត់ខាងក្រោម៖

ខ្នង	លក្ខណៈនៃអុីចស្តូស្តើ	កត្តាបំប្លែង	
ក	ឧបករណ៍ដែលមានលក្ខណៈធានាឥណទានដោយផ្ទាល់ (Direct credit substitutes) ដូចជា ១/- ការធានាទូទៅនៃបំណុល (រួមទាំង លិខិតឥណទានអចិន្ត្រៃយ៍ដែលជា ការធានាផ្នែកហិរញ្ញវត្ថុសម្រាប់ឥណទាន ឬមូលបត្រ ២/- ស្វ៊ីការ (រួមទាំង បិដ្ឋិលេខមានចរិតលក្ខណៈជាស្វ៊ីការ)	១០០%	
ខ	ការឱ្យខ្ចីមូលបត្រ ឬការដាក់មូលបត្រជាទ្រព្យធានារួមទាំងករណីដែលកើតឡើង ពីប្រតិបត្តិការហិរញ្ញប្បទានមូលបត្រ (ឧទាហរណ៍ កិច្ចសន្យារីប៉ូ-Repo ឬ កិច្ចសន្យារីវើសរីប៉ូ-Reverse repo និងប្រតិបត្តិការខ្ចី/ឱ្យខ្ចីមូលបត្រ)		
គ	កិច្ចសន្យាទិញ-លក់ និងការលក់ទ្រព្យសកម្មដោយឧបាស្រ័យ ដែលគ្រឹះស្ថាន នៅតែប្រឈមនឹងហានិភ័យឥណទាន		
ឃ	ខ្នងក្រៅតារាងតុល្យការដែលមានលក្ខណៈធានាឥណទានផ្សេងទៀត ដែល មិនមានចែងច្បាស់ក្នុងខ្នងណាមួយផ្សេងទៀត		
ង	កិច្ចសន្យាយថាភាព (Transaction-related contingencies) ដូចជា performance bonds, bid bonds, warranties និងលិខិតធានាឥណទាន ដែលពាក់ព័ន្ធនឹងប្រតិបត្តិការជាក់លាក់ណាមួយ		
ច	កិច្ចសន្យាឥណទានផ្សេងៗ ដោយមិនគិតពីឥណទាននៃហ្វាស៊ីលីតឺ (លើកលែងតែកិច្ចសន្យាបំពេញបានលក្ខខណ្ឌដែលត្រូវទទួលបានកត្តាបំប្លែង ឥណទានទាបជាងនេះ ក្នុងចំណុច "ឆ" និង "ជ")		
ឆ	លិខិតឥណទានរំលាយដោយខ្លួនឯង (Self-liquidating) រយៈពេលខ្លី ដែល កើតឡើងពីការចរចាទំនិញ រួមមានឯកសារឥណទានដែលធានាដោយទំនិញ កំពុងដឹកជញ្ជូន (អនុវត្តទាំងគ្រឹះស្ថានចេញផ្សាយនិងគ្រឹះស្ថានដែលបញ្ជាក់ ការទូទាត់)	៥០%	
ជ	កិច្ចសន្យាឥណទានដែលគ្រឹះស្ថានអាចលុបចោលគ្រប់ពេលដោយគ្មាន លក្ខខណ្ឌដោយពុំចាំបាច់ជូនដំណឹងជាមុនដល់អតិថិជន ឬអាចលុបចោល ជាស្វ័យប្រវត្តិដោយសារការធ្លាក់ចុះនៃលទ្ធភាពទូទាត់សងរបស់សមភាគី	២០%	

ដើម្បីទទួលបានកត្តាបំប្លែង ២០% ស្របតាមចំណុច “ជ” ខាងលើ គ្រឹះស្ថានត្រូវបំពេញលក្ខខណ្ឌ ដូចខាងក្រោម៖

- ១. គ្រឹះស្ថានមានសិទ្ធិស្របច្បាប់ក្នុងការលុបចោលកិច្ចសន្យាឥណទាន
- ២. គ្រឹះស្ថានមាននីតិវិធីត្រួតពិនិត្យផ្ទៃក្នុង និងតាមដាន ដែលអាចឱ្យគ្រឹះស្ថានលុបចោលកិច្ចសន្យាបានទាន់ពេលវេលា ក្នុងករណីចាំបាច់ និង
- ៣. គ្រឹះស្ថានសម្រេចលុបចោលកិច្ចសន្យាភ្លាម នៅពេលមានភស្តុតាងបង្ហាញពីការធ្លាក់ចុះនៃលទ្ធភាពទូទាត់សងរបស់សមភាគី។

ក្នុងករណីគ្រឹះស្ថានមិនបំពេញបានតាមលក្ខខណ្ឌខាងលើ គ្រឹះស្ថានត្រូវប្រើប្រាស់កត្តាបំប្លែងឥណទាន ១០០%។

**ប្រការ ៤០.-**

គ្រឹះស្ថានត្រូវបញ្ចូលគ្រប់កិច្ចសន្យាឥណទានទៅក្នុងការផ្ទឹងហានិភ័យអ៊ុចស្តូស៊ី ទោះបីកិច្ចសន្យាមាន ឬមិនមានលក្ខខណ្ឌដែលធ្វើឱ្យគ្រឹះស្ថានរួចផុតពីការបំពេញកាតព្វកិច្ចក៏ដោយ។

**ជំពូកទី ៥**  
**ការកាត់បន្ថយហានិភ័យឥណទាន**

**ប្រការ ៤១.-**

- ដើម្បីកាត់បន្ថយហានិភ័យឥណទាន គ្រឹះស្ថានអាចប្រើប្រាស់វិធីសាស្ត្រ ដូចខាងក្រោម៖
- ប្រតិបត្តិការដែលមានទ្រព្យធានា និង
  - ការធានា។

**ប្រការ ៤២.-**

ដើម្បីទទួលបានការកាត់បន្ថយកាតព្វកិច្ចដើមទុនតាមរយៈការប្រើប្រាស់វិធីសាស្ត្រកាត់បន្ថយហានិភ័យឥណទាន ស្របតាមប្រការ ៤១ នៃប្រកាសនេះ គ្រឹះស្ថានត្រូវមានឯកសារគាំទ្រដែលកំណត់ពីកាតព្វកិច្ចរបស់ភាគីទាំងអស់ និងអាចអនុវត្តបានតាមផ្លូវច្បាប់។ គ្រឹះស្ថានត្រូវពិនិត្យឡើងវិញនូវផ្នែកច្បាប់តាមការចាំបាច់ ដើម្បីធានានិរន្តរភាពនៃការអនុវត្ត។

- វិធីសាស្ត្រកាត់បន្ថយហានិភ័យឥណទានអាចត្រូវបានប្រើប្រាស់ក្នុងលក្ខខណ្ឌ ដូចខាងក្រោម៖
- អត្ថប្រយោជន៍ពីការប្រើប្រាស់វិធីសាស្ត្រកាត់បន្ថយហានិភ័យឥណទាន មិនត្រូវប្រើប្រាស់ពីរដងទេ (No double count)។ ក្នុងករណីអ៊ុចស្តូស៊ីមានចំណាត់ថ្នាក់ជាក់លាក់ដោយ ECAI នោះទ្រព្យធានារបស់អ៊ុចស្តូស៊ីនេះមិនត្រូវបានទទួលស្គាល់ជាឧបករណ៍កាត់បន្ថយហានិភ័យទេ ដោយសារ ECAI បានវាយតម្លៃទ្រព្យធានានេះរួចហើយនៅពេលផ្តល់ចំណាត់ថ្នាក់។ ចំណែកនៃឧបករណ៍កាត់បន្ថយហានិភ័យឥណទានដែលប្រើប្រាស់រួចមិនអាចត្រូវបានប្រើប្រាស់ម្តងទៀតទេ

- ក្នុងករណីដែលគ្រឹះស្ថានប្រើប្រាស់វិធីសាស្ត្រច្រើនក្នុងការកាត់បន្ថយហានិភ័យឥណទាន ចំពោះអ៊ីចស្តូស៊ីតែមួយ គ្រឹះស្ថានត្រូវបែងចែកអ៊ីចស្តូស៊ីនោះជាចំណែកៗទៅតាមប្រភេទ វិធីសាស្ត្រកាត់បន្ថយហានិភ័យឥណទាន ហើយត្រូវគណនាទ្រព្យសកម្មក្រោយផ្ទៀង ហានិភ័យដោយឡែកពីគ្នា ស្របតាមចំណែកនៃអ៊ីចស្តូស៊ី និង
- វិធីសាស្ត្រកាត់បន្ថយហានិភ័យឥណទានដែលគ្រឹះស្ថានប្រើប្រាស់ មិនត្រូវមានទំនាក់ទំនង ស្របគ្នាជាសារវ័ន្ត (Material positive correlation) ជាមួយនឹងលទ្ធភាពទូទាត់សងរបស់ សមភាគីទេ។ ឧទាហរណ៍៖ ទ្រព្យធានាជាមូលបត្រដែលបោះផ្សាយដោយសមភាគី (ឬក្រុមហ៊ុនសម្ព័ន្ធរបស់សមភាគី) គ្រាន់តែជាទ្រព្យធានាដែលអាចផ្តល់ការការពារបាន តិចតួច ដូច្នោះ ទ្រព្យធានានេះមិនអាចប្រើប្រាស់ជាឧបករណ៍កាត់បន្ថយហានិភ័យ ឥណទានទេ។

**ផ្នែក ១៖ ប្រតិបត្តិការដែលមានទ្រព្យធានា**

**ប្រការ ៤៣.-**

ចំពោះអ៊ីចស្តូស៊ី ឬចំណែកនៃអ៊ីចស្តូស៊ីដែលធានាដោយទ្រព្យធានាហិរញ្ញវត្ថុទទួលយកបាន គ្រឹះស្ថានត្រូវផ្ទៀងហានិភ័យទ្រព្យធានាហិរញ្ញវត្ថុជំនួសការផ្ទៀងហានិភ័យសមភាគី។

ការផ្ទៀងហានិភ័យចំពោះអ៊ីចស្តូស៊ី ឬចំណែកនៃអ៊ីចស្តូស៊ីដែលត្រូវបានធានា មិនត្រូវទាប ជាងកម្រិតហានិភ័យអប្បបរមា (Floor) ២០% លើកលែងតែទ្រព្យធានាហិរញ្ញវត្ថុដូចមានចែងក្នុង ប្រការ ៤៨ នៃប្រកាសនេះ។

**ប្រការ ៤៤.-**

- ប្រតិបត្តិការដែលមានទ្រព្យធានាហិរញ្ញវត្ថុត្រូវបំពេញតាមលក្ខខណ្ឌ ដូចខាងក្រោម៖
- គ្រឹះស្ថានមានយន្តការផ្នែកច្បាប់ក្នុងការធានាថា គ្រឹះស្ថានមានសិទ្ធិលក់ ឬកាន់កាប់ ទ្រព្យធានាហិរញ្ញវត្ថុ ទាន់ពេលវេលា ក្នុងករណីដែលសមភាគីខកខានទូទាត់សង អសាធារណ ឬក្ស័យធន
  - គ្រឹះស្ថានត្រូវមាននីតិវិធីច្បាស់លាស់ និងគ្រប់ជ្រុងជ្រោយ ក្នុងការលក់ទ្រព្យធានាហិរញ្ញវត្ថុ ទាន់ពេលវេលា និង
  - ក្នុងករណីទ្រព្យធានាហិរញ្ញវត្ថុត្រូវបានរក្សាទុកដោយភ្នាក់ងាររក្សាសុវត្ថិភាព (Custodian) ក្នុងវិស័យមូលបត្រ គ្រឹះស្ថានត្រូវធានាថាភ្នាក់ងារនេះ បានបែងចែកទ្រព្យធានាហិរញ្ញវត្ថុ ចេញពីទ្រព្យសកម្មរបស់ខ្លួន។

**ប្រការ ៤៥.-**

នៅពេលប្រតិបត្តិការដែលមានទ្រព្យធានាធ្វើឡើងរវាងគ្រឹះស្ថានពីរ កាតព្វកិច្ចដើមទុនត្រូវ អនុវត្តចំពោះគ្រឹះស្ថានទាំងពីរនេះ ដូចជា ប្រតិបត្តិការកិច្ចសន្យារ៉ាប់រងនៅក្នុងគ្រឹះស្ថានមួយ ជាកិច្ចសន្យា រ៉ាប់រងនៅក្នុងគ្រឹះស្ថានមួយទៀតដែលជាសមភាគីនៃប្រតិបត្តិការ ជាដើម។

នៅពេលដែលគ្រឹះស្ថានដើរតួជាភ្នាក់ងាររៀបចំប្រតិបត្តិការកិច្ចសន្យារីប៉ូ រវាងអតិថិជន និង តតិយភាគី និងផ្តល់ការធានាដល់អតិថិជន (រឺវីសរឺប៉ូ) ចំពោះការបំពេញកាតព្វកិច្ចរបស់តតិយភាគី (រឺប៉ូ) គ្រឹះស្ថានត្រូវប្រឈមនឹងហានិភ័យឥណទាន ដូចដែលគ្រឹះស្ថានធ្វើប្រតិបត្តិការនេះដោយខ្លួនឯង និង ត្រូវបំពេញកាតព្វកិច្ចដើមទុន ក្នុងនាមជាភាគីមួយនៃកិច្ចសន្យា។

**ប្រការ ៤៦.-**

ទ្រព្យធានាហិរញ្ញវត្ថុដែលអាចទទួលយកបាន ត្រូវដាក់ធានាយ៉ាងតិចពេញមួយរដ្ឋនៃអ៊ិចស្តស្តេ និងមានកម្រិតថ្លឹងហានិភ័យទាបជាងសមភាគី ហើយតម្លៃទ្រព្យធានាត្រូវម៉ាកធ្វើម៉ាខេត (Marked to market) និងត្រូវវាយតម្លៃឡើងវិញយ៉ាងហោចណាស់រៀងរាល់ ៦ (ប្រាំមួយ) ខែម្តង។

**ប្រការ ៤៧.-**

ឧបករណ៍ហិរញ្ញវត្ថុខាងក្រោម ដែលបំពេញបានតាមលក្ខខណ្ឌដូចមានចែងក្នុងប្រការ ៤២ នៃប្រកាសនេះ ត្រូវបានចាត់ទុកជាទ្រព្យធានាហិរញ្ញវត្ថុទទួលយកបាន៖

- ប្រាក់បញ្ញើ រាប់បញ្ចូលទាំងវិញ្ញាបនបត្រប្រាក់បញ្ញើដែលសមភាគីដាក់ធ្វើនៅគ្រឹះស្ថាន ផ្តល់ឥណទាន
- មាសដុំ (Gold bullion)
- មូលបត្របំណុលវាយតម្លៃដោយ ECAI ដែលត្រូវបំពេញលក្ខខណ្ឌណាមួយ ដូចខាងក្រោម៖
  - ចំណាត់ថ្នាក់ចាប់ពី Baa3 ឡើងទៅ ឬចំណាត់ថ្នាក់សមមូល បោះផ្សាយដោយស្ថាប័ន អធិបតេយ្យ ឬអង្គការសាធារណៈដែលចាត់ទុកជាស្ថាប័នអធិបតេយ្យ ឬ
  - ចំណាត់ថ្នាក់ចាប់ពី Baa3 ឡើងទៅ ឬចំណាត់ថ្នាក់សមមូល បោះផ្សាយដោយស្ថាប័ន ផ្សេងទៀត រួមទាំង គ្រឹះស្ថានធនាគារនិងហិរញ្ញវត្ថុដែលស្ថិតនៅក្រោមអាណាព្យាបាល របស់ធនាគារជាតិនៃកម្ពុជា និងគ្រឹះស្ថានហិរញ្ញវត្ថុដែលស្ថិតនៅក្រោមនិយ័តករ ផ្សេងទៀត ឬ
  - ចំណាត់ថ្នាក់ P-3 ឡើងទៅ ឬចំណាត់ថ្នាក់សមមូល ចំពោះឧបករណ៍បំណុលរយៈពេលខ្លី
- មូលបត្របំណុលមិនបានវាយតម្លៃដោយ ECAI ដែលត្រូវបំពេញលក្ខខណ្ឌទាំងអស់ ដូចខាងក្រោម៖
  - បោះផ្សាយដោយគ្រឹះស្ថានធនាគារនិងហិរញ្ញវត្ថុ (ទាំងក្នុងនិងក្រៅប្រទេស)
  - ចុះបញ្ជីលក់ក្នុងទីផ្សារមូលបត្រផ្លូវការ
  - ចាត់ថ្នាក់ជាបំណុលអាទិភាព
  - មានអាទិភាពដូចគ្នាទៅនឹងមូលបត្របំណុលផ្សេងទៀតដែលមានចំណាត់ថ្នាក់ចាប់ពី Baa3 ឬ P-3 ឡើងទៅ ឬចំណាត់ថ្នាក់សមមូល និងដែលបោះផ្សាយដោយគ្រឹះស្ថាន ធនាគារនិងហិរញ្ញវត្ថុ (ទាំងក្នុងនិងក្រៅប្រទេស) តែមួយ និង
  - មានសន្ទនីយភាពគ្រប់គ្រាន់ក្នុងទីផ្សារ



- មូលបត្របំណុលបោះផ្សាយដោយគ្រឹះស្ថានហិរញ្ញវត្ថុទទួលប្រាក់បញ្ញើ និងមិនទទួលប្រាក់បញ្ញើក្នុងស្រុក ដែលមានចំណាត់ថ្នាក់ក្នុងកម្រិត A ដោយប្រើប្រាស់វិធីសាស្ត្រ SCRA និង
- មូលបត្រកម្មសិទ្ធិ (រួមទាំង សញ្ញាបណ្ណអាចប្តូរបាន) នៅក្នុងសន្ទស្សន៍មូលបត្រកម្មសិទ្ធិសំខាន់ៗ (Main index) ។

**ប្រការ ៤៨.-**

កម្រិតអប្បបរមា ២០% អាចត្រូវបានលើកលែង ហើយគ្រឹះស្ថានអាចផ្ទឹងហានិភ័យ ០% ចំពោះចំណែកនៃអ៊ុចស្តូស៊ីដែលមានទ្រព្យធានាហិរញ្ញវត្ថុ ក្នុងករណីដែលអ៊ុចស្តូស៊ី និងទ្រព្យធានាហិរញ្ញវត្ថុនោះ ចារឹកជាប្រយោជន៍ដូចគ្នា ហើយទ្រព្យធានាហិរញ្ញវត្ថុនោះ ជា៖

- ប្រាក់បញ្ញើ ដូចមានចែងក្នុងប្រការ ៤៧ នៃប្រកាសនេះ ឬ
- មូលបត្របោះផ្សាយដោយស្ថាប័នអធិបតេយ្យ (ដែលបំពេញបានតាមលក្ខខណ្ឌក្នុងការផ្ទឹងហានិភ័យ ០% ដូចមានចែងក្នុងជំពូកទី ៣ នៃប្រកាសនេះ) ដោយត្រូវធ្វើអប្បហារ ២០% លើតម្លៃទីផ្សារនៃមូលបត្រនេះជាមុនសិន។

**ផ្នែក ២៖ ការធានា**

**ប្រការ ៤៩.-**

គ្រឹះស្ថានអាចជំនួសការផ្ទឹងហានិភ័យសមភាគីដោយការផ្ទឹងហានិភ័យអ្នកធានាលើចំណែកនៃអ៊ុចស្តូស៊ីដែលត្រូវបានធានា ប្រសិនបើគ្រឹះស្ថានអាចបំពេញបានតាមលក្ខខណ្ឌដូចមានចែងក្នុងផ្នែក ២ នៃជំពូកទី៥ នៃប្រកាសនេះ។

ការធានា ដែលអាចប្រើប្រាស់ជាឧបករណ៍កាត់បន្ថយហានិភ័យ ត្រូវបំពេញតាមលក្ខខណ្ឌដូចមានចែងក្នុងប្រការ ៤២ នៃប្រកាសនេះ និងត្រូវបំពេញលក្ខខណ្ឌបន្ថែម ដូចខាងក្រោម៖

- ការធានា ជាការផ្តល់សិទ្ធិទាមទារសំណងដោយផ្ទាល់ពីអ្នកធានា ចំពោះទំហំអ៊ុចស្តូស៊ីជាក់លាក់ដែលបានធានា និងមិនអាចតវ៉ាបាន
- កិច្ចសន្យាធានា ត្រូវតែជាកិច្ចសន្យាដែលមិនអាចបដិសេធបាន
- កិច្ចសន្យាធានាមិនមានខ្វែងណាមួយ ដែលអនុញ្ញាតឱ្យអ្នកធានាមានសិទ្ធិក្នុងការបដិសេធសំណងជាងកតោភាគី ឬអាចបង្កើនកម្រៃនៃការធានា ដោយសារគុណភាពអ៊ុចស្តូស៊ីដែលត្រូវបានធានាធ្លាក់ចុះ និង
- កិច្ចសន្យាធានាមិនមានខ្វែងណាមួយ ដែលអនុញ្ញាតឱ្យអ្នកធានា គេចវេះពីការបំពេញកាតព្វកិច្ចទូទាត់សងទាន់ពេលវេលា នៅពេលសមភាគីដើមខកខានមិនបានទូទាត់សង។

**ប្រការ ៥០.-**

ការធានាដែលអាចប្រើប្រាស់ជាឧបករណ៍កាត់បន្ថយហានិភ័យ ត្រូវតែធ្វើឡើងដោយ អ្នកធានាដែលអាចទទួលយកបាន រួមមាន៖

- ស្ថាប័នអធិបតេយ្យ ធនាគារកណ្តាល ធនាគារសម្រាប់ការទូទាត់អន្តរជាតិ មូលនិធិរូបិយវត្ថុ អន្តរជាតិ អង្គការសហប្រតិបត្តិការអាស៊ាន ធនាគារអភិវឌ្ឍន៍ពហុភាគី ធនាគារ ក្រុមហ៊ុនមូលបត្រ និងគ្រឹះស្ថានហិរញ្ញវត្ថុដទៃទៀត ដែលមានកម្រិតថ្លឹងហានិភ័យទាបជាងសមភាគី ឬ
- ស្ថាប័នផ្សេងទៀតដែលមានចំណាត់ថ្នាក់ចាប់ពី Baa3 ឡើងទៅ ឬចំណាត់ថ្នាក់សមមូល ដោយរាប់បញ្ចូលទាំងក្រុមហ៊ុនមេ បុត្រសម្ព័ន្ធ និងក្រុមហ៊ុនសម្ព័ន្ធហ្មាតិ ដែលមានកម្រិត ថ្លឹងហានិភ័យទាបជាងសមភាគី។

**ប្រការ ៥១.-**

ការធានា ក៏ត្រូវបំពេញលក្ខខណ្ឌផ្នែកប្រតិបត្តិការបន្ថែម ដូចខាងក្រោម៖

- នៅពេលសមភាគីមិនបានទូទាត់សង គ្រឹះស្ថានអាចទាមទារភ្លាមៗនូវសមតុល្យដក់សល់ ពីអ្នកធានា ស្របតាមកិច្ចសន្យាធានា ដោយមិនចាំបាច់អនុវត្តនីតិវិធីច្បាប់ក្នុងការទាមទារ សំណងពីសមភាគី
- ការធានាជាកាតព្វកិច្ចដែលមានឯកសារបញ្ជាក់ច្បាស់លាស់ដោយមានការយល់ព្រមពី អ្នកធានា និង
- នៅពេលការធានាផ្តល់ចំពោះតែការទូទាត់សងប្រាក់ដើម នោះការប្រាក់ និង/ឬការទូទាត់ ផ្សេងទៀតត្រូវចាត់ទុកជាចំណែកដែលគ្មានការធានា។

**ជំពូកទី ៦  
បញ្ញត្តិផ្សេងៗ**

**ប្រការ ៥២.-**

ធនាគារជាតិនៃកម្ពុជាអាចសម្រេចកំណត់កម្រិតថ្លឹងហានិភ័យដោយឡែកចំពោះអ៊ុចស្តូស៊ី ណាមួយដែលត្រូវបានចាត់ទុកថាមានភាពស្មុគស្មាញ ឬហានិភ័យខ្ពស់។

អ៊ុចស្តូស៊ីដែលមិនមានចែងក្នុងប្រកាសនេះ នឹងត្រូវចែងក្នុងសារាចរណែនាំដាច់ដោយឡែក នាពេលចាំបាច់។

**ប្រការ ៥៣.-**

គ្រឹះស្ថានត្រូវធ្វើរបាយការណ៍ស្តីពី ទ្រព្យសកម្មក្រោយថ្លឹងហានិភ័យសម្រាប់ហានិភ័យ ឥណទានរបស់គ្រឹះស្ថានធនាគារនិងហិរញ្ញវត្ថុទទួលប្រាក់បញ្ញើ ប្រចាំខែសម្រាប់របាយការណ៍កម្រិត គ្រឹះស្ថាន យ៉ាងយូររហូតដល់ថ្ងៃទី១០ នៃខែបន្ទាប់ និងប្រចាំត្រីមាសសម្រាប់កម្រិតគូបសរុប (ប្រសិនបើមាន) យ៉ាងយូររហូតដល់ថ្ងៃទី១៥ នៃខែទីមួយនៃត្រីមាសបន្ទាប់ មកធនាគារជាតិនៃកម្ពុជា ដោយប្រើប្រាស់គំរូរបាយការណ៍ដូចមានភ្ជាប់ក្នុងឧបសម្ព័ន្ធ ១។

**ជំពូកទី ៧**  
**ទណ្ឌកម្ម និងពិន័យ**

**ប្រការ ៥៤.-**

គ្រឹះស្ថានដែលមិនគោរពតាមខ្លឹមសារនៃប្រកាសនេះ នឹងត្រូវទទួលរងទណ្ឌកម្មខាងវិន័យ ដូចមានចែងក្នុងមាត្រា ៥២ នៃច្បាប់ស្តីពី គ្រឹះស្ថានធនាគារនិងហិរញ្ញវត្ថុ។

**ប្រការ ៥៥.-**

បន្ថែមលើទណ្ឌកម្មខាងវិន័យ ធនាគារជាតិនៃកម្ពុជាអាចដាក់ពិន័យអន្តរការណ៍ ដូចខាងក្រោម៖

១. គ្រឹះស្ថានដែលមិនគោរពតាមបញ្ញត្តិដូចមានចែងក្នុងប្រការ ៥៣ នៃប្រកាសនេះ នឹងត្រូវទទួលរងពិន័យជាប្រាក់ចំនួន ១.០០០.០០០ រៀល (មួយលានរៀល) ក្នុង ១ (មួយ) ថ្ងៃ។
២. គ្រឹះស្ថានដែលល្មើសនឹងបញ្ញត្តិផ្សេងៗទៀតក្រៅពីចំណុច (១) នៃប្រការនេះ នឹងត្រូវទទួលរងពិន័យជាទឹកប្រាក់ ចំនួន ៣.០០០.០០០ រៀល (បីលានរៀល) ក្នុង ១ (មួយ) ថ្ងៃ គិតចាប់ពីកាលបរិច្ឆេទចុងក្រោយដែលធនាគារជាតិនៃកម្ពុជាអនុញ្ញាតឱ្យកែតម្រូវ ផុតកំណត់។

**ជំពូកទី ៨**  
**អវសានប្បញ្ញត្តិ**

**ប្រការ ៥៦.-**

អគ្គលេខាធិការ អគ្គនាយកក្រុមពិនិត្យ អគ្គនាយកបច្ចេកទេស អគ្គបេឡា អគ្គពិនិត្យ ប្រធាន នាយកដ្ឋាន-អង្គភាពក្រោមឱវាទធនាគារជាតិនៃកម្ពុជាដែលមានការពាក់ព័ន្ធ និងគ្រប់គ្រឹះស្ថាន ធនាគារនិងហិរញ្ញវត្ថុទទួលប្រាក់បញ្ញើ ស្ថិតនៅក្រោមអាណាព្យាបាលរបស់ធនាគារជាតិនៃកម្ពុជា ត្រូវអនុវត្តយ៉ាងម៉ឺងម៉ាត់នូវប្រកាសនេះតាមភារកិច្ចរៀងៗខ្លួន ចាប់ពីថ្ងៃទី០១ ខែមករា ឆ្នាំ២០២៤ តទៅ។

ថ្ងៃ *សុក្រ ១៦ ខែ* ខែបឋមសាសន ឆ្នាំថោះ បញ្ចស័ក ព.ស.២៥៦៧  
រាជធានីភ្នំពេញ ថ្ងៃទី *២៣* ខែមិថុនា ឆ្នាំ២០២៣



**ព្រះបាទ**

**កន្លែងទទួល៖**

- ដូចប្រការ ៥៦ “ដើម្បីអនុវត្ត”
- ឯកសារ-កាលប្បវត្តិ

**ចម្លងជូន៖**

- គ្រប់សមាជិកក្រុមប្រឹក្សាភិបាល
- ទីស្តីការគណៈរដ្ឋមន្ត្រី  
“ដើម្បីជ្រាបព័ត៌មាន”
- នាយកដ្ឋានរដ្ឋបាលនៃទីស្តីការគណៈរដ្ឋមន្ត្រី  
“ដើម្បីចុះផ្សាយក្នុងរាជកិច្ច”

**ឧបសម្ព័ន្ធ ១**

**របាយការណ៍ ស្តីពី ទ្រព្យសកម្មក្រោយធ្វើហានិភ័យសម្រាប់ហានិភ័យឥណទានរបស់គ្រឹះស្ថានធនាគារនិងហិរញ្ញវត្ថុទទួលប្រាក់បញ្ញើ**

**Report on Risk-Weighted Assets (RWA) for Credit Risk in Deposit-taking Banks and Financial Institutions**

លេខសម្គាល់របាយការណ៍

Report ID

ជំនាន់របាយការណ៍

Report Version

កាលបរិច្ឆេទ

As at

ឈ្មោះគ្រឹះស្ថាន

Institution's Name

អត្រាប្តូរប្រាក់ក្នុង ១ ដុល្លារអាមេរិក = X រៀល

Exchange Rate 1 USD = X Riel

ឯកតាគិតជាលានរៀល

In million Riels


<b>អ៊ិចស្វែរ</b> Exposures	<b>អ៊ិចស្វែរក្នុងតារាងតុល្យការ</b> On-Balance Sheet Exposures		<b>អ៊ិចស្វែរក្រៅតារាងតុល្យការ</b> Off-Balance Sheet Exposures			<b>សរុបទ្រព្យសកម្មក្រោយធ្វើហានិភ័យ</b> Total Risk-Weighted Assets
	<b>ទ្រព្យសកម្មមុនធ្វើហានិភ័យ</b> Assets before Risk Weighting	<b>ទ្រព្យសកម្មក្រោយធ្វើហានិភ័យ</b> Risk-Weighted Assets	<b>អ៊ិចស្វែរមុនបំប្លែង</b> Exposures before CCFs	<b>តម្លៃសមមូលឥណទាន</b> Credit Equivalent Amounts	<b>ទ្រព្យសកម្មក្រោយធ្វើហានិភ័យ</b> Risk-Weighted Assets	
អ៊ិចស្វែរចំពោះស្ថាប័នអធិបតេយ្យ និងធនាគារកណ្តាល Exposures to Sovereigns and Central Banks	-	-	-	-	-	-
អ៊ិចស្វែរចំពោះអង្គភាពសាធារណៈ Exposures to Public Sector Entities (PSEs)	-	-	-	-	-	-
អ៊ិចស្វែរចំពោះធនាគារអភិវឌ្ឍន៍ពហុភាគី Exposures to Multilateral Development Banks (MDBs)	-	-	-	-	-	-
អ៊ិចស្វែរចំពោះគ្រឹះស្ថានទទួលប្រាក់បញ្ញើ Exposures to Deposit-Taking Institutions	-	-	-	-	-	-

អ៊ុចស្តូស្តីចំពោះគ្រឹះស្ថានមិនទទួលប្រាក់បញ្ញើ Exposures to Non-Deposit Taking Institutions	-	-	-	-	-	-
អ៊ុចស្តូស្តីចំពោះគ្រឹះស្ថានហិរញ្ញវត្ថុផ្សេងទៀត Exposures to Other Financial Institutions	-	-	-	-	-	-
អ៊ុចស្តូស្តីចំពោះក្រុមហ៊ុន Exposures to Corporates	-	-	-	-	-	-
អ៊ុចស្តូស្តីចំពោះសហគ្រាសធុនមីក្រូ តូច និងមធ្យម Exposures to Micro, Small and Medium Enterprises (MSMEs)	-	-	-	-	-	-
អ៊ុចស្តូស្តីចំពោះរូបវន្តបុគ្គល Exposures to Individuals	-	-	-	-	-	-
អ៊ុចស្តូស្តីជាឥណទានឯកទេស Exposures as Specialized Lending	-	-	-	-	-	-
អ៊ុចស្តូស្តីចំពោះវិស័យអចលនទ្រព្យ Exposures to Real Estate	-	-	-	-	-	-
អ៊ុចស្តូស្តីមិនដំណើរការ Defaulted Exposures	-	-	-	-	-	-
អ៊ុចស្តូស្តីក្នុងទម្រង់ជាភាគកម្ម បំណុលបន្ទាប់បន្សំ និង ឧបករណ៍ដើមទុនផ្សេងៗរបស់ក្រុមហ៊ុនពាណិជ្ជកម្ម ឬធនាគារ ឬគ្រឹះស្ថានហិរញ្ញវត្ថុ Equity, Subordinated Debt, and Other Capital Instruments Exposures Issued by Commercial Entities or Banks or Financial Institutions	-	-	-	-	-	-
ទ្រព្យសកម្មផ្សេងទៀត/អ៊ុចស្តូស្តីក្រៅតារាងតុល្យការផ្សេងទៀត Other assets/Other Off-Balance Sheet Exposures	-	-	-	-	-	-
<b>សរុប Total</b>	<b>-</b>	<b>-</b>	<b>-</b>	<b>-</b>	<b>-</b>	<b>-</b>

**ឧបសម្ព័ន្ធ ២**  
**ចំណាត់ថ្នាក់ និងកម្រិតថ្លៃហានិភ័យឥណទាន**  
**(ប្រការ ១៥ ដល់ប្រការ ២៥)**

គ្រឹះស្ថានអាចប្រើប្រាស់ចំណាត់ថ្នាក់ហានិភ័យដែលផ្តល់ដោយ ECAI ជាឧទាហរណ៍ ដូចខាងក្រោម៖

**១-អ៊ុចស្តូស៊ីចំពោះស្ថាប័នអធិបតេយ្យ និងធនាគារកណ្តាល**

ចំណាត់ថ្នាក់ ហានិភ័យ ការវាយតម្លៃ	១	២	៣	៤	៥	មិនមាន ចំណាត់ថ្នាក់
Standard & Poor's	AAA ដល់ AA-	A+ ដល់ A-	BBB+ ដល់ BBB-	BB+ ដល់ B-	CCC+ និង ទាបជាង	
Moody's	Aaa ដល់ Aa3	A1 ដល់ A3	Baa1 ដល់ Baa3	Ba1 ដល់ B3	Caa1 និង ទាបជាង	
Fitch Ratings	AAA ដល់ AA-	A+ ដល់ A-	BBB+ ដល់ BBB-	BB+ ដល់ B-	CCC+ និង ទាបជាង	
<b>កម្រិតថ្លៃហានិភ័យ</b>	<b>០%</b>	<b>២០%</b>	<b>៥០%</b>	<b>១០០%</b>	<b>១៥០%</b>	<b>១០០%</b>

**២-អ៊ុចស្តូស៊ីចំពោះអង្គការសាធារណៈ**

ចំណាត់ថ្នាក់ ហានិភ័យ ការវាយតម្លៃ	១	២	៣	៤	៥	មិនមាន ចំណាត់ថ្នាក់
Standard & Poor's	AAA ដល់ AA-	A+ ដល់ A-	BBB+ ដល់ BBB-	BB+ ដល់ B-	CCC+ និង ទាបជាង	
Moody's	Aaa ដល់ Aa3	A1 ដល់ A3	Baa1 ដល់ Baa3	Ba1 ដល់ B3	Caa1 និង ទាបជាង	
Fitch Ratings	AAA ដល់ AA-	A+ ដល់ A-	BBB+ ដល់ BBB-	BB+ ដល់ B-	CCC+ និង ទាបជាង	
<b>កម្រិតថ្លៃហានិភ័យ</b>	<b>២០%</b>	<b>៥០%</b>	<b>១០០%</b>	<b>១០០%</b>	<b>១៥០%</b>	<b>១០០%</b>

**៣-អ៊ុចស្តូស៊ីចំពោះធនាគារអភិវឌ្ឍន៍ពហុភាគី**

ចំណាត់ថ្នាក់ ហានិភ័យ ការវាយតម្លៃ	១	២	៣	៤	៥	មិនមាន ចំណាត់ថ្នាក់
Standard & Poor's	AAA ដល់ AA-	A+ ដល់ A-	BBB+ ដល់ BBB-	BB+ ដល់ B-	CCC+ និង ទាបជាង	
Moody's	Aaa ដល់ Aa3	A1 ដល់ A3	Baa1 ដល់ Baa3	Ba1 ដល់ B3	Caa1 និង ទាបជាង	
Fitch Ratings	AAA ដល់ AA-	A+ ដល់ A-	BBB+ ដល់ BBB-	BB+ ដល់ B-	CCC+ និង ទាបជាង	
<b>កម្រិតថ្លៃហានិភ័យ</b>	<b>២០%</b>	<b>៣០%</b>	<b>៥០%</b>	<b>១០០%</b>	<b>១៥០%</b>	<b>៥០%</b>

**៤- អ៊ុចស្តូស៊ីចំពោះគ្រឹះស្ថានទទួលប្រាក់បញ្ញើ**

ចំណាត់ថ្នាក់ ហានិភ័យ ការវាយតម្លៃ	១	២	៣	៤	៥
Standard & Poor's	AAA ដល់ AA-	A+ ដល់ A-	BBB+ ដល់ BBB-	BB+ ដល់ B-	CCC+ និង ទាបជាង
Moody's	Aaa ដល់ Aa3	A1 ដល់ A3	Baa1 ដល់ Baa3	Ba1 ដល់ B3	Caa1 និង ទាបជាង
Fitch Ratings	AAA ដល់ AA-	A+ ដល់ A-	BBB+ ដល់ BBB-	BB+ ដល់ B-	CCC+ និង ទាបជាង
កម្រិតផ្ទឹងហានិភ័យគោល	២០%	៣០%	៥០%	១០០%	១៥០%
កម្រិតផ្ទឹងហានិភ័យសម្រាប់ អ៊ុចស្តូស៊ីរយៈពេលខ្លី	២០%	២០%	២០%	៥០%	១៥០%

**៥-អ៊ុចស្តូស៊ីចំពោះក្រុមហ៊ុន**

ចំណាត់ថ្នាក់ ហានិភ័យ ការវាយតម្លៃ	១	២	៣	៤	៥	មិនមាន ចំណាត់ថ្នាក់
Standard & Poor's	AAA ដល់ AA-	A+ ដល់ A-	BBB+ ដល់ BBB-	BB+ ដល់ B-	CCC+ និង ទាបជាង	
Moody's	Aaa ដល់ Aa3	A1 ដល់ A3	Baa1 ដល់ Baa3	Ba1 ដល់ B3	Caa1 និង ទាបជាង	
Fitch Ratings	AAA ដល់ AA-	A+ ដល់ A-	BBB+ ដល់ BBB-	BB+ ដល់ B-	CCC+ និង ទាបជាង	
កម្រិតផ្ទឹងហានិភ័យ	២០%	៥០%	៧៥%	១០០%	១៥០%	១០០%

**ឧបសម្ព័ន្ធ ៣**  
**ធនាគារអភិវឌ្ឍន៍ពហុភាគី**  
**(ប្រការ ២០)**

អុីចស្តូស៊ីចំពោះធនាគារអភិវឌ្ឍន៍ពហុភាគីដែលត្រូវផ្តឹងតាមកម្រិតហានិភ័យ ០% រួមមាន ដូចខាងក្រោម៖

- ក្រុមរបស់ធនាគារពិភពលោក (ធនាគារអន្តរជាតិសម្រាប់ការស្តារនិងអភិវឌ្ឍ សាជីវកម្ម ហិរញ្ញវត្ថុអន្តរជាតិ ភ្នាក់ងារធានារ៉ាប់រងវិនិយោគពហុភាគី និងសមាគមអភិវឌ្ឍន៍អន្តរជាតិ)
- ធនាគារអភិវឌ្ឍន៍អាស៊ី
- ធនាគារអភិវឌ្ឍន៍ថ្មី
- ធនាគារវិនិយោគហេដ្ឋារចនាសម្ព័ន្ធអាស៊ី និង
- ធនាគារអឺរ៉ុបសម្រាប់ការស្តារនិងអភិវឌ្ឍ។